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OSNUTEK DRUŽBENEGA 
PLANA V JAVNI RAZPRA-
VI 

Vsak občan 
se lahko vidi 

v njem 
Na skupnem zasedanju vseh 

treh zborov Skupščine občine 
Ptuj, k i j e bilo 26. decembra 1985 
v Narodnem domu v Ptuju ob 
povprečno 85-odstotni udeležbi, 
je bila glavna pozornost name-
njena osnutku družbenega plana 
občine Ptuj za obdobje 
1986-1990. 

Uvodno poročilo o tem po-
membnem dokumentu j e imel 
Janko Bezjak, predsednik IS SO 
Ptuj, ki je v kratkih in jedrnatih 
besedah povedal najpomembnej-
še, kar je povezal tudi s predlo-
gom resolucije za leto 1986. Pou-
daril je, da bodo potrebni izjem-
ni napori tako delavcev ob stro-
jih kot kmetov na poljih, pa tudi 
tistih na poslovodnih m funkcio-
narskih mestih, če hočemo nalo-
ge, ki smo s i j i h zapisali v plan, 
tudi uresničiti. 

Po dodatni obrazložitvi pred-
stavnice Geodetskega zavoda iz 
Ljubljane o prostorskih vidikih 
plana, se je razvila polemična, 
več kot dve uri trajajoča razpra-
va. V njej je sodelovalo 9 delega-
tov zbora združenega dela. 13 
delegatov zbora krajevnih skup-
nosti, 3 delegati družbenopoliti-
čnega zbora m dva predsednika 
skupščin SIS. Bilo je povedanih 
veliko dodatnih predlogov, pa 
tudi interesov posameznin dejav-
nosti in krajevnih skupnosti. 

Po razpravi so vsi trije zbori, 
delegati so glasovali ločeno po 
zbonh, soglasno sprejeli osnutek 
družbenega plana občine Ptuj in 
ga dali v javno r a ^ r a v o , ki traja 
do 31. januarja 1986. Izvršni svet 
SO Ptuj bo po javni razpravi 
zbral in skrbno preučil vse pred-
loge in dopolnitve ter jih v kar 
največji možni meri vključil v 
predlog plana. 

FF 

Srečno vožnjo v letu 1986! 

SKUPŠČINA OBČINE ORMOŽ 

Smeli načrti 
za leto 1986 

Na skupnem zasedanju Zbora 
združenega dela. Zbora krajev-
nih skupnosti in Družbenopoliti-
čnega zbora Skupščine občine 
Ormož so delegati, 27. decembra 
1985 poslušali uvodno obrazloži-
tev in razpravljali o osnutku re-
solucije o politiki družbenoeko-
nomskega razvoja občine Ormož 
v letu 1986, sklepali pa so na lo-
čenih sejah. V skladu s svojimi 
pristojnostmi sta Zbor združene-
ga dela in Zbor krajevnih skup-
nosti sprejela tudi deset predlo-
gov odlokov, ki jih objavljamo v 
priloženem Uradnem vestniku. 

Osnutek resolucije je sesta-
vljen tako kot so vsi podobni do-
kumenti v drugih občinah, ven-
dar ormoški v Sloveniji prav go-
tovo izstopa po smelih okvirih 
materialnega razvoja v letu 1986. 
Tem okvirom so podrejena tudi 
vsa ostala poglavja resolucije. 

Čeprav se tudi v ormoški obči-
ni v letošnjem — prvem Letu no-
vega srednjeročnega obdobja 
prepletajo nekateri prenešeni 
problemi iz prejšnjih let. smelo 
načrtujejo za naprej. Pri tem iz-
hajajo iz predvidevanj: 

— da bo realna rast družbene-
ga proizvoda 4,6 odstotka, 

— da bo fizični obseg indu-
strijske proizvodnje večji za 7,5 
odstotka, 

— da bo fizični obseg kmetij-
ske proizvodnje večji za 3 %, 

da se bo število produkti-
vno zaposlenih povečalo za 
3,2 %, 

— da se bo produktivnost dela 
povečala za 2 odstotka, 

— da se realni osebni dohodki 
ne bodo zniževali, 

— da se bo izvoz povečal za 7 
odstotkov, uvoz pa za okoli 6 od-

"stotkov (pri tem velja pripomniti, 
da uvoz kar 5,5 kratno pokrivajo 
z izvozom). 

Investicijska vlaganja bodo 
usmerjali predvsem v posoda-
bljanje proizvodne opreme, teh-
nološki razvoj in kadre, možno-
sti naložb pa bodo podrejene 
akumulativni in reproduktivni 
sposobnosti gospodarstva. Na 
področju družbenih dejavnosti 
pa bodo investicijska vlaganja 
močno okrnjena, saj imajo stvar-
ne možnosti le investicije, ki bo-
do financirane iz samoprispevka 
in amortizacije. 

V razpravi so osnutek resoluci-
je nekoliko dopolnili predvsem s 
konkretizacijo investicij na po-
dročju gospodarstva (Tovarna 
Jože Kerenčič Ormož jn Merca-
tor Ograd Ormož), prav tako tu-
di z nekaterih drugih področij 
dejavnosti. Občinski izvršni svet 
Ormož bo dopolnitve in pripom-
be iz razprave pri oblikovanju 
predloga resolucije v največji 
možni meri tudi upošteval. O 
predlogu bodo zbori sklepali na 
prihodnji seji. h F 

RAZPIS 
ZA XVII. FESTIVAL DOMAČE ZABA-

VNE GLASBE 
SLOVENIJE 

v skladu z določili samoupravnega sporazuma o program-
skem, organizacijskem in strokovnem sodelovanju na področju 
DZG 

RAZPISUJEMO 
XVII. festival domače zabavne glasbe Slovenije, ki bo 5. 

in 6 . septembra 1 9 8 6 v Ruju . 
I. 

1. Na festivalu lahko sodelujejo vsi domači zabavni ansambli 
iz Slovenije in zamejstva, če gojijo to glasbeno zvrst. 

2. Vsak ansambel nastopi z dvema skladbama, od teh mora 
biti ena vokalna. Skladbe morajo biti izvirne in na festivalu prvič 
javno predvajane. Besedila morajo biti v slovenščini ali v enem od 
slovenskih narečij. Zaželeni so predvsem motivi iz življenja in dela 
današnjega slovenskega človeka. 

3. Skladbe, izvedbo in besedilo bo ocenjevala posebna ko-
misija, ki jo imenuje Zveza kulturnih organizacij Slovenije. 

Strokovna komisija bo preizkusila kakovost in usposoblje-
nost ansamblov na področnih revijah. 

4. Strokovna komisija bo spremljala nastop ansamblov na fe-
stivalu in ansamble razdelila v kakovostne skupne za podelitev 
zlate, srebrne in bronaste Orfejeve značke ter pisnega priznanja 
za sodelovanje. V navedene štiri skupine bodo razvrščeni vsi an-
sambli, značko Orfeja s plaketo dobi ansambel, vsak član ansam-
bla pa samo značko ali priznanje, ustrezno razvrstitvi ansambla. 

Prednosti, ki jih bodo imeli nosilci zlate značke Orfeja, bodo 
podrobneje opredeljene v pravilih festivala, predvsem pa so: pra-
vica snemanja na RTV Ljubljana brez predhodne avdicije, organi-
zirano gostovanje v zamejstvu s priporočilom ZKO Slovenija in 
podobno. 

5. Na festivalu bo podeljenih 7 nagrad, 3 za skladbe, 3 za be-
sedila in Korenova plaketa za najboljšega pevca ali pevsko skupi-
no ter nagrade za najmanj trikrat doseženo zlato Orfejevo znač-
<0. 

6. Pogoj za sodelovanje na festivalu je tudi pristanek, da iz-
/ajalci odstopijo od mehaničnih pravic za posnetke plošč in kaset 
=)TV Ljubljana. Avtorjem pripadajo vse pravice, ki jih določa za-
<on. 

7. Ansambli morajo poslati načelni pristanek za sodelovanje 
la festivalu na notno gradivo z besedili do 1. marca 1986 na na-
Jlov: Zavod Radio-Tednik Ptuj, 62250 Ptuj, Vošnjakova 5, kopijo 
prijave za ZKO pristojne občine. 

II. 
Z vsemi ansambli, ki bodo sodelovali na XVII. festivalu, bo or-

janizator skleni? posebno pogodbo, ki bo natančneje določila 
nedsebojne obveznosti in pravice 
^ Ptu], 25. decembra 1985 Komisija za DZG pn 

Brez črnogledosti 
Za nami Je leto 1985, za nami praznično razpoloženje, veliko 

obljub in dobrih želja. V prvem delovnem tednu smo se srečali z re-
alnostjo, ki nam jo prinaša leto 1986. Če smo se ob novoletnem 
praznovanju spraševali, kaj nam bo to leto prineslo, se moramo se-
daj vprašati: kaj bom storil v tem letu, da bo boljše meni, da bom s 
tem osrečil tudi druge? 

V glavnem so nam znani že vsi pomembnejši podatki o gospo-
darjenju v lanskem letu. V ptujski občini ti podatki niti malo niso 
spodbudni. Na področju industrijske proizvodnje smo komaj dose-
gli toliko kot v letu 1984, načrtovali pa smo 3-odstotno rast. V kme-
tijstvu smo dosegli še največ, vendar manj od načrtovanega, tu so 
objektivni vzroki, predvsem katastrofalna pozeba. V trgovini je fizi-
čni obseg celo padel. Na področju prometa, gradbeništva in drugih 
dejavnosti niti nismo pričakovali kaj več od doseženega. Na po-
dročju izvoza je prav tako doseženo mnogo manj od načrtovanega, 
zlasti ni pričakovanega finančnega učinka zaradi padca cen na sve-
tovnem tržišču. 

Investicijska vlaganja v gospodarstvo so bila skromna, komaj 
na ravni enostavne reprodukcije. Zaposlenost je porasla za odsto-
tek, toda zaskrbljujoč je podatek o padcu produktivnosti. Delitev 
ustvarjenega dohodka je marsikje šla v škodo akumulacije, osebni 
dohodki so rasli hitreje od ustvarjenega dohodka, skupna in splo-
šna poraba je rasla nekoliko hitreje, da bi nadoknadila zaostajanje 
iz prejšnjih let. 

Vsi ti podatki niso posebno spodbudni za štart v leto 1986, v 
prvo leto novega srednjeročnega obdobja. Toda ne smemo biti črno-
gledi, ni napredka brez zdravega optimizma, brez prepričanja, da je 
moč doseči več in boljše. Občinska resolucija o družbenem in go-
spodarskem razvoju ptujske občine za letošnje leto izhaja iz stvar-
nih možnosti, srednjeročni plan, kije še v osnutku, je bolj optimisti-
čen. Strateška usmeritev za leto 1986 je tako začrtana. Sedaj ne 
smemo čakati, da se nam bodo te želje uresničile, uresničiti jih mo-
ramo sami z lastnim delom in znanjem. 

»Boj za večjo proizvodnjo in izvoz, za ornejitev inflacije in 
ustavitev padanja življenjskega standarda so naše najpomembnejše 
naloge v letu 1986« je zapisano v novoletni poslanici Predsedstva 
SFRJ. To so tudi naloge, začrtane v resolucijah, kijih bomo lahko 
izpolnili k z laštnimi silami, ob polni mobilizaciji in zavzetosti vsa-
kega delovnega človeka in občana, vsakega delovnega kolektiva, 
vsakega organa in organizacije v naši družbi. Boj za stabilizacijo 
mora postati resnično ljudsko gibanje. Vsakemu mora priti v za-
vesi. da lahko le z več dela. z večjo odgovornostjo, disciplino in pa-
metjo dosežemo marsikaj, kar se nam ob sedanjem lagodnem ži-
vljenju brez večjih naporov zdi morda nemogoče. 

Potrebe splošne porabe, od zveznega proračuna navzdol, so 
takšne, da ho letos gospodarstvo za kak odstotek še bolj obremenje-
no. tudi potrošnikov žep .še bolj prazen. To smo že občutili v prvem 
tednu zaradi višjih posebnih republiških prometnih davkov, sledili 
bodo .še zvezni. . . 

Delo družbenih dejavnosti moramo zagotoviti, zato bodo pri-
spevne stopnje zanje ostale vsaj enake kot lansko leto, saj je od te-
ga odvisna tudi solidarnost, ki jo dobivamo v okviru republike. Vsi 
se moramo končno zavedati, da družbene dejavnosti niso in ne 
smejo hiti rezervni vir varčevanja, saj so zdravje, izobraževanje, 
vzgoja, kultura itd. tudi temeljne prvine proizvajalnih sil, enotni 
proces napredka. 

Kljub še tako dobri volji in razumevanju delavcev v združenem 
delu tudi ne ho mogoče uresničiti vseh želja in potreb, ki so izražene 
v programih krajevnih skupnosti in SIS materialne proizvodnje. 
Čeprav bo združeno delo ptujske občine za te programe v letošnjem 
letu namenjalo za dober odstotek več od bruto osebnega dohodka, 
vsem potrebam ne bo mogoče zadostiti, marsikje bo treba zarezati 
v živo. 

Vso težo skupnih naporov bodo delavci v gospodarstvu zlasti 
občutili v prvih mesecih letošnjega leta, zato bo treba veliko pre-
udarnosti, strpnosti in razumevanja. Večina OZD je izplačala oseb-
ne dohodke za december že pred novim letom, do akontacije OD za 
januar je še daleč... Ob tem se mora tudi marsikdo vprašati: ali 
nisem tudj sam ob praznovanju trošil več. kot mi dopuščajo stvarne 
možnosti? 

Suša. ki jo bomo občutili v lastnih žepih že prvi mesec letošnje-
ga leta. bo morda marsikomu pripomogla, da bo trezneje pogledal 
resničnosti v oči. začel zavestneje izpolnjevati svoje dolžnosti in go-
spodarneje ravnati tako z družbenim kot zasebnim premoženjem. 

Kljub temu smemo in moramo gledati z optimizmom v letoš-
nje leto in v novo srednjeročno obdobje. Pri tem nas spodbuja za-
vest, da v teh prizadevanjih ne bomo ostajali sami. Povsod v Slove-
niji in Jugoslaviji vemo kaj hočemo in vemo kako to doseči. Veliko 
je še tudi vere v Človeka. Leto 1986 ne sme biti le leto volitev in 
kongresov, temveč resnično prelomno leto, prelomno z dosedanjo 
prakso in ravnanjem! 

^ ' Franc Fideršel^ 

Slovenska Bistrica praznuje 
Praznik občine Slovenska Bistrica je posve-

čen spominu na herojski boj prvega Pohorske-
ga bataljona, ki je pre«i 43. leti izkrvavel pri 
Treh žebljih nad Osankarico. Enako kot prej-
šnja leta so tudi letos pripravili obširni pro-
gram prireditev, s katerimi so začeli že 3. janu-
arja, prireditve pa se bodo vrstile vse do konca 
januarja. 

Prva prireditev je bila 3. januarja v telovad-
nici v Laporju, kjer so se ženske ekipe pomeri-
le v odbojki 4. januarja dopoldne je bil tradi-
cionalni turnir pionirjev judoistov Slovenije, 
kjer so se v telovadnici v Slovenski Bistrici po-
merili za memorial Pohorskega bataljona, v 
Grajski kleti pa je bil hitropotezni šahovski 
turnir ekip krajevnih skupnosti za pokal ob-
činskega praznika. V nedeljo pa je bil hitropo-
tezni šahovski turnir, ki so se ga udeležile tudi 
republiške ekipe. Prav tako je bilo tekmovanje 
judoistov Slovenije za memorial Pohorskega 
bataljona, v Zg. Polskavi pa je bilo medobčin-
sko strelsko tekmovanje v streljanju na glina-
ste golobe. 

V Oplo»nici je bil v torek, 7. januarja zvečer 

v domu kulture literarni večer, nocoj (9. janu-
arja) pa bo literarni večer tudi v OS Veljka 
Vlahoviča v Crešnjevcu. V Poljčanah bo danes 
dopoldne še občinsko prvenstvo v namiznem te-
nisu za pionirje, popoldne ob 13. uri pa v pro-
storih šahovskega kluba Granit v Slovenski 
Bistrici hitropotezni šahovski turnir za pionir-
je. Tudi jutrišnji dan bo v znamenju dveh špor-
tnih prireditev. Na strelišču Slov. Bistrica bo 
meddružinsko strelsko tekmovanje za prehodni 
pokal, v Slovenskih Konjicah pa bo ekipni tur-
nir v kegljanju. V bistriškem gradu bodo odpr-
li tudi razstavo grafik Karla Zelenka. 

Glavne prireditve v počastitev občinskega 
praznika bodo v soboto in nedeljo. Tako' bo 11. 
januarja ob 8. uri izpred spomenika padlim 
borcem v Slov. Bistrici odhod partizanske pa-
trulje. Cez pol ure bodo v Slov. Bistrici odprli 
strelišče, kjer bo takoj za tem medobčinsko 
strelsko tekmovanje za prehodni pokal. Ob 
9.30 bo start smuškega teka izpred doma na 
Osankarici Po poteh pohorskih partizanov. 
Ob 13. uri bo na skakalnici Šmartno na Po-

horju občinsko prvenstvo v smučarskih skokih, 
ob 18. uri pa bo v bistriškem domu kulture še 
koncert Ribniškega okteta. 

Slavnostna seja skupščine in vodstev družbe-
nopolitičnih organizacij občine Slovenska Bi-
strica bo v soboto, 11. januarja ob 10. uri v avli 
OŠ Edvarda Kardelja v Poljčanah. V nedeljo, 
12. januarja ob 8. uri bodo iz Slov. Bistrice od-
šli mladinci na pohod k Trem žebljem, izpred 
doma na Osankarici pa ob istem času planinci 
na partizanski pohod Osankarica—Trije že-
blji—Rogla. Ob 10. uri bo pri predsedniku ob-
činske skupščine in predsedniku občinskega 
odbora ZZB \ 0 \ Slov. Bistrica sprejem pre-
živelih borcev in svojcev padlih borcev Pohor-
skega bataljona, ob 14. uri pa bo spominska 
slovesnost na kraju poslednjega boja Pohor-
skega bataljona. 

V ponedeljek, 13. januarja bodo v Impolu 
TOZD Stiskalnice odprli tretjo ladjo cevarne, 
14. januarja pa v TOZD Mesnine KK Sloven-
ska Bistrica tehnično-sanitarno prenovljeno 
klavnico. 
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MERCATOR IZBIRA PANONIJA PTUJ 

Prodaja upada 
v trgovski delovni organizaciji MIP Ptuj ugotavljajo, d a j e reali-

zacija v enajstih mesecih leta 1985 nižja od stopnje inflacije. To se se-
veda odraža na ustvarjenem dohodku in predvsem na osebnih dohod-
kih zaposlenih. V devetih mesecih je bil poprečni osebni dohodek v 
delovni organizaciji 37.000 dinarjev, ob koncu leta pa naj bi ga uspeli 
približati poprečju v gospodarstvu občine. 

V temeljni organizaciji Veleprodaja so prvo četrtletje zaključili z 
izgubo, ki so jo z uspešnimi komercialnimi ukrepi uspeli v devetme-
sečju odpraviti in v enajstih mesecih poslovanje še izboljšati. Za to te-
meljno organizacijo je v tem letu značilno, da so izgubili del svojega 
trga, ker so se trgovske organizacije na drobno zaprle v večje sisteme, 
znotraj katerih sedaj tečejo blagovni tokovi in tako je Mipov tozd Ve-
leprodaja prevzel le dopolnilno oskrbo zanje. Kljub temu predvideva-
jo, da bo ob koncu leta realizacija v tem tozdu ugodnejša kot lani, 
predvsem zato, ker so uspeli zmanjšati nekatere stroške. 

V temeljni organizaciji Zaščita večjih težav ni, poslujejo tako kot 
so planirali. Nekoliko slabše je le v izvoznem obratu tekstilne konfek-
cije, kjer zaradi številnih bolniških dopustov ne dosegajo dogovorje-
nih rokov, medtem ko količinski obseg proizvodnje uresničujejo. 

V temeljni organizaciji Maloprodaja imajo več težav. V prvem 
četrtletju so poslovali zelo slabo, ob devetmesečju je bilo nekoliko bo-
lje, vendar je bila realizacija še vedno pod stopnjo inflacije. Tudi koli-
činsko so prodali precej manj. Podatki za enajst mesecev govore o iz-
boljšanju realizacije, vendar prodaja tehničnega blaga upada, med-
tem ko je struktura proda^je prehrambenih artiklov precej drugačna 
kot prejšnja leta. "Potrošniki kupujejo živila za vsakdanjo prehrano, 
luksuznega blaga pa ne. V Mipu ugotavljajo, da prodajo manj tehni-
čnih izdelkov predvsem zavoljo tega, ker je ukinjena prodaja za devi-
ze, pa tudi potrošniška posojila niso privlačna. 

Čeprav so v zadnjem mesecu tega leta beležili izredno dobro pro-
dajo, izpada ne bodo mogli nadoknaditi . Sicer pa podatki o devetme-
sečnem poslovanju napovedujejo, da bodo poslovno leto zaključili 
približno tako kot so leto 1984. 

K vsemu je treba dodati, da so trgovci poskušali kar se da racio-
nalno gospodariti, predvsem pa vplivati na zmanjšanje stroškov. Žal 
so takšni ukrepi v veliki večini primerov na škodo ponudbe, ta pa, 
skromna kot je, zagotovo ne vabi kupcev v trgovine. Padanje življenj-
skega standarda se brez dvoma odraža v poslovnih rezultatih trgov-
skih delovnih organizacij. Te bi se skupaj s proizvajalci morale zave-
dati, da je potrebno ponudbo prilagojevati povpraševanju, cene pa 
kakovosti ponujenega blaga. K uspešnosti poslovanja precej pripo-
more tudi strokovnost in prijaznost prodajalcev, ki pa je žal večini na-
ših trgovskih delavcev — tuja. 

N. Dobljekar 

Zaposliti več mladih 
v resolucijo o politiki družbenega plana občine Ormož za leto 

1985 so zapisali, da bodo dosegli 6,9-odstotno rast zaposlenosti v 
združenem delu, organizacije združenega dela pa so načrtovale še ne-
koliko večje zaposlitvene možnosti. Načrtov niso uresničili, saj so v 
devetih mesecih lani v primerjavi z enakim obdobjem leta 1984 dose-
gli le 1,6-odstotno rast zaposlenosti. 

Kljub temu pa so nekateri podatki ugodni. Tako se je na primer 
zaposlenost od lanskega marca dalje konstantno povečevala. Organi-
zacije združenega dela so očitno realno planirale svoje potrebe po za-
poslovanju, vendar jih povsod niso uspeli uresničiti. V Primatovem 
tozdu Bančna oprema imajo težave z zaposlovanjem strokovnih ka-
drov, v Pekovem obratu pa so planirali nekoliko hitrejše zaposlovanje 
kot so ga lahko uresničili. V Tovarni Jože Kerenčič pa so ugotovili, da 
bodo zaposlili celo več delavcev kot so planirali, vzrok pa je v pove-
čanih oziroma dodatnih naročilih za izvoz. 

Tako je bilo za prvo polletje preteklega leta značilno znižanje šte-
vila brezposelnih v primerjavi z decembrom 1984, zatem pa je brezpo-
selnost upadala nekoliko počasneje. Poprečna brezposelnsot je bila v 
desetih mesecih preteklega leta v primerjavi z enakim obdobjem v le-
tu 1984 nižja za 4,2 odstotka, kar je v primerjavi s trendi v prejšnjih 
obdobjih ugodno. 

Še vedno pa je za brezposelnost v ormoški občini značilen visok 
odstotek mladih do 26 let. Lani se je v primerjavi z letpm poprej 
zmanjšal le za 0,8 odstotka, torej jih je še vedno 54 odstotkov. Zato 
bodo v ormoški občini tudi letos namenili največ pozornosti ustvarja-
nju možnosti za polno zaposlenost vseh za delo sposobnih prebival-
cev. Zato predvidevajo, da bo zaposlenost v združenem delu porasla 
za 3,4 odstotka. Pričakovati je, da se bo lahko na novo zaposlilo 
okrog 240 delavcev, od tega okrog 140 na novih delovnih mestih. 
Skupnost za zaposlovanje predvideva, da se bo okrog 500 nezaposle-
nim ob koncu preteklega leta pridružilo še okrog 280 novih iskalcev 
zaposlitve, ki bodo letos končali šolanje. To pomeni, da bodo zapo-
slitvene možnosti manjše od predvidenega priliva iz šol, zato težav na 
področju zaposlovanja tudi letos ne bo manjkalo. Ker je tudi za brez-
poselne v ormoški občini značilna neugodna poklicna struktura glede 
na potrebe združenega dela, bodo morali biti iskalci zaposlitve pri-
pravljeni sprejemati zaposlitev tudi zunaj občine oziroma opravljati 
poklice, ki niso v skladu z njihovo izobrazbo. Ormoške organizacije 
združenega dela pa bodo morale z ustreznim kadrovskim štipendira-
njem bolj vzpodbujati izobraževanje za poklice, ki jih združeno delo 
potrebuje. Vsekakor pa bo potrebno ustvariti večje možnosti za zapo-
slovanje mladih, strokovno usposobljenih kadrov, saj so ti porok za 
uspešni nadaljnji razvoj ormoške manj razvite občine. 

N. Dobljekar 

ODLIKOVANCA 
IZ KIDRIČEVEGA 

Nekoliko z zamudo objavljamo vest, da je Predsedstvo 
SFRJ odlikovalo dva zaslužna krajana iz Kidričevega, Oba odli-
kovanca sta prejela Red zasluge za narod s srebrno zvezdo. To 
sta ' 

' IVICA MAJACIČ, upokojenka, aktivna udeleženka NOB 
od 1. 6. 1942. Vsa leta po osvoboditvi je aktivno delovala v druž-
benopolitičnih organizacijah in v samoupravnih organih tako v 
TGA Kidričevo kot v krajevni skupnosti. Posebej se je angažira-
la v delu organizacije ZZB NOV in pri širjenju tradicij NOB 
med mladino. 

E R N E S T JAMER, upokojenec, aktiven borec NOB od ok-
tobra 1944. Kot delavec v TGA Kidričevo se je aktivno udejstvo-
vaJ v DPO in v samoupravnih organih, več mandatnih dob je bil 
sekretar OO ZKS v delovni organizaciji in v krajevni skupnosti, 
dejavno se vključuje v vse aktivnosti v krajevni skupnosti in je 
član upravnega odbora občinske zveze vojaških vojnin invalidov 
Ptuj. 

Odlikovanji sta prejela na slavnostni seji skupščine kraje-
vne skupnosti Kidričevo, ki je bila 29. oktobra 1985. 
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OSEMDESET DELAVCEV BO USTVARILO 
ZA 1,3 MILIJARDE DOHODKA 

V TOZD Trgovina LES v Ptuju, ki je organizacijsko 
povezana v DO Uk Savinja ter v SOZO Slovenijales, 
) • lani 80 delavcev ustvarilo za 130 milijard starih di-
narjev celotnega dohodka oziroma za tri milijarde 
skladov. Vse to v svojih prodajalnah Gramat v Ptuju, 
Breg, Kurivo v Kidričevem, v Novem Sadu, Pitomači 
in v Celju — kjer prodajajo gradbeni material, stavb-
no pohiitvo, les, kurivo, belo tehniko in druge izdel-
ke. Tako računajo, da bodo leto 1985 zaključili z 
10-odstotnim preseganjem plana, kljub temu da kup-
na moč občutno pada, da je zelo slaba oskita s pre-
mogom in ob drugih neugodnih gospodarskih razme-
rah. 

»Z boljšo organizacijo dela in z izvajanjem začrta-
nega programa varčevanja, z intenzivnejšo prisotnost-
jo na tržišču ter s kvalitetnejšo ponudbo nam je uspe-
lo pripeljati poslovno leto uspešno h kraju. 

Družbenoekonomski položaj trgovine je zaskrblju-
joč. Stalno primanjkovanje obratnih sredstev, investi-
cijska nesposobnost, visoke obrestiTpredpisane mar-
ie , rabati, nizka akumulativnost ter nezadostna raven 
osebnih dohodkov zaposlenih so le del tistega kar tre-
nutno pesti to panogo. Vse to narekuje večjo poveza-
nost t^ovine in proizvodnje, prevzemanje medseboj-
nih rizikov, oziroma pravičnejšo delitev skupaj ustvar-
jenega dohodka. Trgovina mora biti podaljšana roka 
proizvodnje, mora biti vez med kupcem in proizvajal-
ci. Na osnovi poznavanja potreb tržišča mora vplivati 
na proizvodnjo glede vrste blaga, kvalitete, dizajna, 
embalaže itd. Nenehni administrativni posegi, spremi-
njanje zakonodaje in drugo vpliva na neugodne raz-
mere na tržišču, ruši enotno jugoslovansko tržišče s 
posledico neenakomeme preskrbljenosti, ustvarja-
njem monopolov, nelojalne konkurence in dvigovanja 
cen. V takih razmerah bo pozitivno poslovala le tista 

organizacija združenega dela, ki se bo tem razmeram 
najbolje prilagodila, tista ki bo našla kupce tudi izven 
meja naše domovine in ki se bo ndiranje najbolje or-
ganizirala in se maksimalno tudi gospodamo obnaša-
la. 

Tega se delavci Trgovine LES dobro zavedamo. Q|a-
ši načrti za novo leto in naš nadaljni razvoj so usmer-
jeni v še večjo povezanost TOZD v matični delovni 
o^anizaciji, v razvoj lastne prodajne mreže, ki bo sle-
dila in lahko tudi vplivala na nadaljni razvoj proizvod-
nih tozdov v DO. S krepitvijo ekonomske moči trgovi-
ne Les bomo našim delavcem ustvarili večjo socialno 
vamost, kupcem pa omogočili še kvalitetnejšo ponud-
bo,« je dejal Vilko Pešec - direktor TOZD Trgovina 
LES v Ptuju ob nedavni slovesnosti v Kidričevem, 
kjer so skupaj s krajevno skupnostjo in mariborsko 
plinamo predali svojemu namenu novi prodajni pavi-
ljon za plin. mš 

Tržno proizvodnjo še povečati 
Izteklo se je srednjeročno obdobje 

1981 — 1985, ki je bilo za krrietijstvo v marsi-
čem prelomno, kar še posebej velja za našo 
občino. V tem obdobju smo si začrtali rast 
družbenoorganizirane proizvodnje po 5% le-
tni stopnji. V štirih letih smo dosegli celo 
5,7 %, rezultati leta 1985 pa bodo ta odstotek 
vsekakor znižali. Z doseženimi rezultati smo 
lahko v mnogočem zadovoljni, saj smo v 
glavnem uresničili zastavljene cilje. Največje 
uspehe smo dosegli na področju organizira-
nega pridelovanja poljščin, kjer smo v pri-
merjavi z letom 1982 povečali tržno pridela-
vo pšenice od 4.014 ton na 9.758 ton, dosegli 
pridelavo 32.528 ton sladkorne pese, kjer se 
nam pa ni posrečilo v celoti uresničiti plan-
skih ciljev in vključevati vse več novih povr-
šin v njeno pridelavo. Zelo dobre rezultate 
smo dosegli v pridelavi silažne koruze in ko-
ruze za zrnje, oljnic in hmelja, manj pa v tr-
žni pridelavi krompirja. 

V premajhnem obsegu in kvaliteti smo in 
še vedno izkoriščamo naš travnati svet in sle-
dimo cilju, vse več osnovne krme pridelati za 
živino na domačih hektarjih zemlje. K dose-
ženim ciljem so veliko pripomogla tudi inter-
vencijska sredstva, saj je dosežena stalna rast 
družbenoorganizirane tržne kmetijske proiz-
vodnje, povečani so hektarski pridelki, oži-
vlja se kmetijska proizvodnja v hribovitih 
predelih Slovenskih goric in Haloz, dosežen 
je precejšen premik v krepitvi strokovnega 
dela. 

V živinoreji smo si ob začetku tega srednje-
ročnega obdobja zastavili zelo obetavne cilje, 
ki pa jih v celoti nismo uresničili. Kljub vsem 
težavam pa smo tržno prirejo mleka uspeli 
dvigniti od 14.367.000 I na 17.211.000 1, pri-
rast žive teže govejega mesa od 4.967 ton na 
6.135 ton, ostali pa smo pri vzreji svinjskega 
mesa na 5.238 tonah, medtem ko se je vzreja 
perutninskega mesa v tem obdobju dvignila 
od 27.560 ton na 36.500 ton. Proizvodnim re-
zultatom pa ne sledijo finančni rezultati, ki 
marsikje komaj zagotavljajo enostavno re-
produkcijo, za razširjeno reprodukcijo 
zmanjkuje lastne akomulacije, prav tako pa 
tudi bančnih sredstev. To pa je_za kmetijstvo 

v naslednje srednjeročno obdo"bje slaba po-
potnica, saj si brez dodatnih vlaganj, stimula-
cij in investicij ni mogoče zamišljati njegove-
ga razvoja. 

Na dosežene nižje rezultate so mnogo vpli-
vale tudi naravne katastrofe, ki so nas priza-
dele v letu 1980/81, 1983, 1984 in največja v 
letošnjem letu, ko je zimska pozeba zmanjša-
la družbeni proizvod vsega gospodarstva ob-
čine za 9 % oziroma za 1,920.000.000 din. 

Najslabše rezultate zaradi naravnih kata-
strof beležimo ravno v vinogradništvu in sad-
jarstvu, kjer letos dosegamo v družbenem 
sektorju le 33 % lanske proizvodnje, v zaseb-
nem pa le 5 % prevzem planiranih tržnih vi-
škov grozdja. 

Res je, da smo bili deležni tudi sredstev re-
publiške solidarnosti, ki pa smo jo uporabili 
le pri sanaciji v družbeni in družbenoorgani-
zirani proizvodnji. S kmetijsko prostorskimi 
operacijami smo uspeli v preteklem obdobju 
dodatno usposobili 3.573 ha zemljišč za in-
tenzivno kmetijsko proizvodnjo in sicer: 
EKK Ptuj je melioriral 979 ha, KZ Ptuj 1.935 
ha, KZ Lovrenc 659 ha. Naloga strokovnih 
služb pri kmetijskih zadrugah v naslednjem 
obdobju bo na teh površinah v čimvečji meri 
organizirati tržno proizvodnjo. 

Z resolucijo o politiki družbenega in go-
spodarskega razvoja občine Ptuj v letu 1986 
načrtujemo povečanje obsega organizirane 
tržne kmetijske proizvodnje za 5 %, ob priča-
kovanem izboljšanju pogojev gospodarjenja. 
Še naprej ostajajo temeljne naloge v večji in-
tenzifikaciji kmetijske proizvodnje, izkorišče-
nosti naših proizvodnih zmogljivosti in na-
ravnih danosti ter večja storilnost dela. Za 
uresničitev predvidenega programa bo orga-
nizirano pridelovanje tržnih poljščin na 2.547 
ha pšenice, 1.061 ha sladkorne pese in 441 ha 
oljnic. Z nadaljno intenzifikacijo pridelova-
nja koruze, krmnih poljščin, predvsem pa tra-
vinja, bo v obeh sektorjih zagotovljena prire-
ja okrog 18 milijonov litrov mleka, okrog 
6.000 ton govejih pitancev ter 7.000 ton praši-
čev. Proizvedeno ob okrog 37.000 ton peru-
tninskega mesa. 

Zastavljeni cilji bodo doseženi ob krepitvi 
strokovnih služb v organizacijah združenega 
dela in pospeševalne službe v kmetijskih za-
drugah ter njihovem povezovanju z območni-
mi strokovnimi zavodi. Odločujoč faktor 
uresničevanja nalog in zastavljenih ciljev je 
tudi v pravočasni in zadostni oskrbi z repro-
dukcijskim materialom, zaščitnimi sredstvi, 
gnojili in pogonskimi gorivi, rezervnimi deli 
za kmetijsko mehanizacijo in učinkovito 
obrambo pred točo. 

Melioracije bomo izvedli na nadaljnih 
1.450 ha zamočvirjenih zemljišč in pristopili 
k obnovi vinogradov in sadovnjakov v obeh 
sektorjih. 

Bolj smelo, predvsem pa z več zaupanja se 
bodo morali kmetje in lastniki zemlje vklju-
čevati v organizirano proizvodnjo preko za-
drug in si preko njih zagotavljati ekonomsko 
in socialno varnost. Organizirani tržni proiz-
vodnji bomo v bodoče dajali vso možno pod-
poro v obliki sredstev in stimulacij ter ji daja-
li tisto mesto, ki ji za trajno in stabilno oskr-
bo s hrano tudi gre. 

Letos si postavljamo cilje v kmetijstvu na-
še občine za srednjeročno obdobje 
1986—1990 in z dolgoročnim planom vse tja 
do leta 2000. V zaostrenih gospodarskih raz-
merah je tako načrtovanje na veliki preizkuš-
nji. Dejstvo pa je, da je le stabilna rast kme-
tijske proizvodnje izredno pomembna za sta-
bilizacijo celotnega gospodarstva. In če bo-
mo hoteli doseči stabilnost razmer v našem 
gospodarstvu, to pa moramo, bomo morali 
kmetijstvu tudi omogočiti njegovo rast in raz-
voj. Za vse ostalo bomo že poskrbeli kmetijci 
sami. 

Pri naporih na dosego postavljenih oseb-
nih in naših skupnih ciljev pa vam dragi 
kmetovalci in delavci v kmetijstvu želim v 
imenu Izvršnega sveta skupščine občine Ptuj 
in občinskega komiteja za kmetijstvo srečno 
in zadovoljno novo 1986 leto z veliko delov-
nih uspehov in lepega vremena! 

Janko Mlakar 
predi predsednik komiteja za kmetijstvo 

obCine n u j 

POMOČ ORMOŠKEMU KMETIJSTVU 
Lanska katastrofalna zimska pozeba je vi-

nogradnikom in sadjarjem občine Ormož 
povzročila več kot za milijardo in pol dinar-
jev škode, kar je po oceni toliko kot znaša 
enoletni družbeni proizvod celotnega kmetij-
stva v občini Ormož. Republiški sklad za in-
tervencije ob elementarnih in drugih nesre-
čah jim je odobril pomoč v znesku 323 mili-
jonov dinarjev, kar je je približno petina de-
janske škode. Približno polovico te pomoči 
bodo prejeli verjetno še ta mesec, za drugo 
polovico pa pravila zahtevajo dolgotrajnejši 
postopek, saj morajo dati soglasje vsi podpis-
niki dogovora o solidarnosti in oblikovanju 
republiškega sklada, to pa so izvršni sveti 
vseh občin v SR Sloveniji. 

Ker je usmeritev republiškega odbora pod-
pisnic dogovora in republiškega komitejd za' 
kmetijstvo, da se ta pomoč iz republiškega 
sklada daje izključno tržnim proizvajalcem. 

je o tem razpravljal Izvršni svet SO Ormož, ki 
se je sestal ob koncu leta 1985. Ugotovili so, 
da bosta obnova uničenih nasadov vinske tr-
te in sanacija poškodovanih vinogradov in 
sadovnjakov trajala na jmanj tri leta, za kar 
bo potrebno znatno več denarja kot znaša 
pomoč iz republiške solidarnosti. Pomoč bo-
do takoj uporabili za sanacijo nasadov, saj 
pričakujejo, da bo to dalo v kratkem času 
normalen pridelek in s tem gospodarski uči-
nek. Obnova vinogradov pa naj bi tekla 
vzporedno. 

Slovin TOZD Vinogradništvo ima 552 ha 
vinogradniških površin, obnoviti bo potreb-
no 70 ha, od tega 30 ha v letošnjem letu. Po 
lanskih cenah bi to veljalo okoli 280 milijo-
nov dinarjev, ostale vinogradniške površine, 
poškodovane po pozebi pa bodo sanirali. Za 
vse to bo potrebno veliko denarja, okoli 30 
odstotkov bodo zagotovili sami, računajo pa 

tudi na kredite in druge vire Tmanciranja do 
leta 1988. Načrtujejo tudi obnovo 16 ha sa-
dovnjakov. 

Načrtujejo še, da bi dobro tretjino pomoči 
iz republiške solidarnosti uporabili za obno-
vo in sanacijo vinogradov v lasti kooperan-
tov-zasebnikov. Obnovili naj bi nekaj nad 
30 ha, od tega okoli 20 ha v letošnjem letu, 
ostalih nekaj nad 500 ha vinogradov v zaseb-
ni lasti pa bi sanirali. Tudi tu računajo na 
precejšnjo soudeležbo kooperantov samih in 
na u g o d j e bančne kredite. 

V ormoški občini si prizadevajo, da bi še v 
tem mesecu imeli izdelane podrobne sanacij-
ske načrte, saj je to pogoj, da lahko začnejo 
koristiti sredstva iz solidarnostne pomoči. To 
pomeni obnoviti uničene nasade in jih spra-
viti v tako možno rodnost, kot so bili pred 
pozebo. 

FF 

Najlepše darilo pod novoletno jelko 
v ptujski bolnišnici so imeli Novo leto že 

30. decembra. Takrat jih je namreč obiskal 
dedek Mraz z likom ptujskih obrtnikov, ki je 
prinesel defibrilator z monitorjem. Upora-
bljali ga bodo v polintenzivni negi internega 
oddelka in sicer pri bolnikih z nenadno od-
povedjo srca. Sredstva v višini dveh milijo-
nov dinarjev bodo zagotovili p tu j sO obrtniki,. 

Za darilo-aparat sta se zahvalila primarij 
dr. Jože Neudauer in dr. Lojze Arko, ki sta 
povedala, da je aparat najlepše darilo pod 
novoletno jelko v ptujski bolnišnici. Aparat 
je predal namenu Mirko Bizjak, predsednik 
obrtnega združenja Ptuj, ki je ob tej priložno-
sti obljubil, da bodo ptujski obrtniki s sred-
stvi pomagali tudi v bodoče, poleg tega bodo 
pomagali tudi s svojim znanjem. Že doslej so 
namreč nekateri obrtniki, zlasti še Zamuda, 
Vidovič m Hanžeiič izdelovali medicinsko 
opremo, ki so jo siccr bolnišnice morale uva-
žati za drage devize. MG 

Defibrilator z monitorjem — najlepše darilo 
pod novoletno jelko. Foto: L. Cajnko 
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Štirideset let sindikatov Jugoslavije 
Na skupščini akti\a sindikalnih aktivistov 

so obeležili tudi 4()-lctnico delovanja Zveze 
sindikatov Jugoslavije. C) tem je govoril Ed-
vard KupCič. predsednik občinskega sveta 
ZSS Piuj. ki je to pomembno obletnico pove-
zal tudi s 40-letnico svobodne Jugoslavije, 
35-letnice samoupravljanja in z drugimi po-
membnejšimi obletnicami, ki smo se jih spo-
minjali v letu 19X5. Za tem je Hdvard Kupčič 
dejal: 

»Že koncem leta 1944 je na osvobojenem 
ozemlju nastala potreba po obnovitvi razred-
ne sindikalne organizacije. V začetku obnove 
naše dežele so že delovali Delavski odbori 
kot sestavni del enotne narodno osvobodilne 
fronte Jugoslavije, vendar je ob tem nastala 
potreba po sindikalni organizaciji. 

Začetek sindikalnega gibanja v Jugoslaviji 
je bil veliki zbor v Beogradu koncem decem-
bra 1944. Takrat je bil ustanovljen akcijski 
odbor z nalogo, da obnovi sindikat v Srbiji 
po dejavnostih, da naveže stike z ostalimi v 
Jugoslaviji in da se skliče vsedržavna konfe-
renca. Na tej konferenci, ki je bila od 23. do 
25. januarja 1945 v Beogradu, je sodelovalo 
123 delegatov, 21 pa ni prišlo, ker se niso mo-
gli prebiti skozi frontne črte. 

Glavni sklep konference je bil ustanovitev 
enotne sindikalne organizacije- z imenom 
»Jedinstveni sindikati radnika i namještenika 
Jugoslavije« kot sestavnega dela enotne na-
rodno osvobodilne fronte (JNO). Izvolili so 
glavni odbor, za predsednika je bil izvoljen v 
sindikalnem delu preizkušen revolucionar 
Duro Salaj. Sprejeli so tudi statut, ki je med 
drugim določal: eno podjetje — ena sindikal-
na organizacija (takrat podružnica), ena de-
javnost — ena si.ndikalna zveza. Zapisano je 
bilo, da je sindikat prostovoljna organizacija 
delavskega razreda Jugoslavije, ki je izhajala 
iz demokratičnega centralizma (sedaj spošto-
vanje in obvezno izvrševanje sklepov višjih 
organov sindikata). 

Marca 1947 smo prešli na plansko gospo-
darstvo. S tem se je tudi sindikat vse bolj 
usmerjal v izboljšanje gospodarjenja in s tem 
v novo družbeno vlogo. Takrat so se pojavila 
velika tekmovanja v tovarnah, na gradbiščih 
in drugje, udarniško delo je bilo močno raz-
širjeno. 

Od 24. do 28. oktobra 1948 je bil v Beogra-
du prvi kongres Enotnih sindikatov delavcev 
in nameščencev Jugoslavije. Na tem kongre-
su se je preimenoval v Zvezo sindikatov Ju-
goslavije z 22 sindikati dejavnosti. (Iz ptuj-
skega okraja je bil na tem kongresu delegat 
Anton Potočnik, še danes aktiven družbeno-
politični delavec). 

Na podlagi kritične"ocene tedanjih razmer 
(pritisk IB in gospodarska blokada) je bil 
sprejet nov koncept socialistične izgradnje. V 
letu 1949 je KPJ dala pobudo za povečanje 
vloge delavcev v proizvodnji in organizaciji 
dela v podjetjih. Vzniknila je ideja o delav-
skih svetih. K vsemu temu je Zveza sindika-
tov veliko prispevala, saj je razvoj delavskega 
samoupravljanja potekal v okviru sindikata. 

Tako je značaj družbene lastnine dobil no-
ve dimenzije, ko so združeni proizvajalci za-
čeli s to lastnino tudi upravljati. S tem so na-
stali pogoji za postopno odpravo administra-
tivno-centralističnega gospodarjenja. 

Prav je, da tu prekinem izlet v zgodovino 
sindikatov Jugoslavije, ker se je s tem odprl 
nov list zgodovine, list Socialističnega samo-
upravljanja, o tem smo več govorili letošnje 
leto ob okrogli mizi: SAMOUPRAVLJANJE 
- MISEL DELAVSKEGA RAZREDA.« 

Za tem je Edvard Kupčič govoril o današ-
nji vlogi Zveze sindikatov in sindikalnih de-
lavcev. Omenil je omahovanja in malodušja 
spričo slabosti, ki spremljajo naš razvoj. Svoj 
govor pa je končal z besedami: 

»To poudarjam zato, ker preveč nasedamo 
kritizerstvu in zaničujemo lastne uspehe, ker 
vedno ne najdemo povsod izhodov iz težav, 
ker ponekod prevladuje malodušje, ker nego-
dujemo nad posledicami, namesto da bi od-
stranjevali vzroke. Sindikalnim aktivistom in 
vsem članom sindikata predlagam, da gremo 
v naskok za dosego ciljev, ki si jih v tem času 
postavljamo s plani, resolucijami, čez nekaj 
mesecev s sklepi kongresov, ciljev, ki bodo 
vlekli naprej v boljše socialistične odnose!« 

SINDIKATI LETA 1945 V PTUJU 
O delu sindikata v prvih mesecih po osvo-

boditvi v Ptuju ni ohranjene dosti arhive. Tu-
di spomini redkih še živečih sindikalnih de-
lavcev so že močno zbledeli. Največ o delu 
sindikata še zvemo iz zapisnikov sej OK KPS 
Ptuj, kjer so delo sindikata vedno ocenjevali 
precej kritično. Nekaj primerov: 

Na seji OK KPS Ptuj z dne 7. 8. 1945 je 
med drugim zapisano:-»Načelnik sindikatov 
tov. Štefan Matjašec ni pravi organizator in 
je poleg vsega še sindikalist s starimi pojmi. 
Njegovo delo bo prevzel tov. Marko (Franc 
Fijačko), poleg tega pa je vsak član komiteja 
odgovoren za ustanovitev viničarskih in po-
ljedelskih sindikatov. Predlagano je bilo, da 
se naredi z viničarji in drugimi najprej ožje 
sestanke, potem pa sindikalno zborovanje.« 

V zapisniku seje OK KPS Ptuj z dne 6. 9. 
1945 je zapisano: »Sindikati imajo ustano-
vljenih 26 podružnic, 5 pripravljalnih odbo-

rov in 4 plačilnice. Organiziranih je 1280 de-
lavcev, neorganiziranih okoli 200. Imamo 
11-članski strokovni zvezni svet. Sindikati 
morajo pravilneje razumeti udarniško delo.« 

Ob obravnavi priprav na volitve v ustavo-
dajno skupščino, 2. I 1. 1945 je bilo med dru-
gim sklenjeno, da st takoj skliče sestanek 
vseh zastopnikov sindikatov in prek njih mo-
bilizira vse kolektive in prometna sredstva, s 
katerimi razpolagajo, da bodo služila volilni 
propagandi. 

Sredi novembra se je sestal na prvi seji od 
okrožnega komiteja KPS Maribor na novo 
imenovan OK KPS Ptuj. V tem zapisniku je 
med drugim zapisano: 

»Zavedati se moramo, da so sindikati pri 
nas zelo važni in jih lahko smatramo kot dru-
go vlado. Izvajali bodo volitve delavskih za-
upnikov. Pri tem moramo gledati, da bodo iz-
voljeni pravi partijci in ne social demokrati. 
Sindikalne organizacije od partije nimajo 
prave pomoči. Primer za to nam je tovarna v 
Majšperku, kjer je sindikalna organizacija 
nasedla nezavednim delavcem. Danes vodita 
sindikate tovariša Karel Koren in Drago Zu-
pančič, oba starejša, mi pa rabimo v sindika-
tih mlade, borbene in odločne ljudi. Sindika-
ti so premalo povezani med seboj in z OF. 
Potrebni so nam sindikalni tečaji, da usposo-
bimo voditelje, ki bodo lahko pravilno 
usmerjali delavske mase.« 

Še zapisnik seje OK KPS z dne 24. 12. 
1945, kjer je zapisano: »V Ptuju imamo po 
vseh obratih volilne komisije zaradi volitev 
delavskih zaupnikov. Pri tvrdki Reinhard in 
Lenart nam še ni uspelo dobiti delavskih za-
upnikov, ker še v teh obratih ni naših ljudi, 
imamo pa dobre in predane pristaše OF, ka-
tere bomo pritegnili. Pri železničarjih je lah-
ko, ker imamo tam stare partijce, ki uživajo 
ugled med delavci Železničarskih delavnic. V 
viničarskem sindikatu, zlasti v Zavrču, je de-
lo pomanjkljivo. Mestna podjetja so naredila 
napako, ker so svoje zaupnike izvolila pred-
časno. Medstrokovni krajevni svet je treba 
reorganizirati, ker tovariša Domanjko in Zu-
pančič ne moreta vsega dela opraviti sama. 
Drugi člani so dobili nalogo, da pomagajo, 
vendar se ne odzivajo dovolj. Tovariša Koren 
in Vogrinec nista dovolj aktivna. Zato mora-
mo sindikatom nuditi več pomoči, da bodo 
imeli politično hrbtenico in bodo aktivnejši. 
Pri volitvah delavskih zaupnikov moramo 
tov. Zupančiču zelo pomagati. 

Ne glede na takšne ali drugačne ocene, po-
datki kažejo, da so sindikati v ptujskem okra-
ju pred 40 leti razvili široko dejavnost in iz-
vajali pomembne družbene naloge. FF 

Januarja v pripravah 
na volitve 

Na skupni seji Občinske konference SZDL in Občinskega sveta 
ZSS Ptuj, ki je bila včeraj, 8. januarja, so obravnavali poročilo o pote-
ku politične aktivnosti v pripravah na volitve, ki bodo 13. in 16. mar-
ca ter obravnavali in sprejeli vrsto dokumentov, ki so potrebni za na-
daljnje vodenje kandidacijskih in volilnih opravil. Razpravljali pa so 
tudi o evidentiranih kandidatih za vodilne funkcije v občini, republiki 
in federaciji. 

V naslednjih tednih bo glavna politična aktivnost v predvolilnih 
pripravah predvsem v temeljnih organizacijah združenega dela in v 
krajevnih skupnostih. 

V skladu z rokovnikom o poteku predkandidacijskih, kandidacij-
skih in volilnih opravil se morajo do 20. januarja sestati izvršni odbo-
ri osnovnih organizacij ZSS v temeljnih in drugih OZD in delovnih 
skupnostih. Na teh sejah morajo izvršni odbori: 

— sprejeti sklep o sklicu temeljne kandidacijske konference, te 
morajo po rokovniku biti izvedene do 5. februarja, 

— IZ vrst evidentiranih oblikovati predlog možnih kandidatov za 
člane delegacij za zbor združenega dela občinske skupščine in zbore 
uporabnikov v skupščine SIS, v družbenih dejavnostih pa tudi v zbor 
izvajalcev posamezne skupščine, 

— tako oblikovan predlog možnih kandidatov morajo dati v 
obravnavo in dopolnitev zborom delovnih ljudi oz. samoupravnim 
delovnim skupinam, delavskemu svetu in vodstvom drugih DPO v te-
meljni organizaciji ali delovni skupnosti, 

— oblikovali bodo tudi predlog poslovnika za delo temeljne kan-
didacijske konference in obravnavan evidentirane možne kandidate 
iz temeljne organizacije za vodilne funkcije v občini in naprej. 

V krajevnih skupnostih se morajo prav tako do 20. januarja se-
stati predsedstva krajevnih konferenc SŽDL. Tudi na teh sejah Dodo 
sprejeli sklep o sklicu temeljne kandidacijske konference^ ki morajo-
prav tako biti izvedene do 5. februarja. Iz vrst evidentiranih bodo 
oblikovali predlog možnih kandidatov za člane delegacije v zbor kra-
jevnih skupnosti SO Ptuj ter v zbore uporabnikov skupščin SIS. Pri 
tem se bodo dogovorili tudi o številu posebnih, zdruzenih ali tudi 
splošnih delegacn za skupščine SIS. Prav tako so dolžni predlog mož-
nih kandidatov dati v obravnavo in dopolnitev zborom občanov, va-
škim in uličnim odborom SZDL, hišnim svetom in vodstvom drugih 
DPO v krajevni skupnosti. Pripravili bodo predlog poslovnika in 
obravnavali evidentirane možne kandidate iz krajevne skupnosti za 
nosilce vodilnih funkcij v občini, republiki in federaciji. 

O vsebini in nalogah temeljnih Kandidacijskih konferenc pa pri-
hodnj ič . 

FF 

»Paket sporazumov« 
sprejeti čimprej 

čez sto direktorjev individualnih poslovodnih organov) se je 25. 
decembra 1985 zbralo v Narodnem domu na delovnem posvetu, ki jga 
je sklical Janko Bezjak, predsednik izvršnega sveta SO rtuj. Vodilnim 
delavcem iz temeljnih in drugih organizacij združenega dela s po-
dročja gospodarstva in družbenih dejavnosti je spregovoril o seda-
njem gospodarskem trenutku v občini in o planskih dokumentih, ki 
so v fazi osnutkov in predlogov. 

Poslovodni organi so prejeli tudi »paket« samoupravnih spora-
zumov in sicer: 

— o temeljih plana Samoupravne stanovanjske skupnosti občine 
Ptuj za obdobje 1986-1990, (stopnja 6,4 od bruto OD), 

— o temeljih plana Samoupravne komunalne skupnosti občine 
ftuj^za obdobje 1 $86-1990, (stopnja 0,53 od dohodka in 1,10 od 

— o temeljih plana Občinske skupnosti za ceste Ptuj za enako 
obdobje, (stopnja (),75 od dohodka), 

— o temeljih plana SIS za varstvo pred požarom za enako ob-
dobje, (stopnja 0,20 od dohodka), 

— o združevanju sredstev za financiranje nalog splošne ljudske 
obrambe v občini Ptuj za obdobje 1986—1990, (stopnja 0,22 od do-
hodka) 

— o financiranju krajevnih skupnosti na območju občine Ptui za 
obdobje 1986-199(), (stopnja 0,50 od dohodka) 

— o ustanovitvi, financiranju in delovanju sklada za nove zapo-
slitve v gospodarstvu občine Ptui, (stopnja I, — od dohodka — poso-
jilo). 

O vseh teh samoupravnih sporazumih morajo samoupravni orga-
ni v OZD čimprej razpravljati in občinskemu izvršnemu svetu poslati 
izjavo, če posamezni sporazum sprejemajo ali ne sprejemajo. To je 
potrebno zaradi tega, ker je treba zagotoviti nemoten pritok sredstev 
za te dejavnosti, ker za te dejavnosti ni pravne podlage, da bi z začas-
nim- odlokom uredili financiranje tako, kot je to možno za družene 
dejavnosti. 

V bistvu tudi ne gre za dodatne obremenitve gospodarstva, saj so 
skupne prispevne stopnje višje le za 0,34%, če ne upoštevamo združe-
vanje sredstev v višini 1 odstotka v sklad za nove zaposlitve, vendar tu 
gre praktično le za posojilo za dobo 10 let. 

Vse navedene stopnje združevanja sredstev so precd nižje od po-
prečnih združevanj v drugih občinah, zato Izvršni svet SO Ptuj priča-
kuje od vseh delavcev v gospodarstvu in v družbenih dejavnostih, da 
bodo čimprej pristopili k navedenim samoupravnim sporazumom ter 
s tem zagotovili nemoteno dejavnost in izvajanje programov navede-
nih samoupravnih interesnih skupnosti. 

FF 

NajpomembnejŠa naloga je MPPAL 
V TGA Kidričevo je bila v petek, 20. decembra, problemska konferenca 

komunistov sozda UNIAL, na kateri so seznanili novinarje z bistvom plana za 
•leto 1986 ter za srednjeročno obdobje 1986—90. Glavna naloga v naslednjem 
srednjeročnem obdobju je vsekakor realizacija projekta modernizacije proiz-
vodnje primarnega aluminija. Kot novost so omenili dva izredno pomembna 
dokumenta, ki zagotavljata, da bodo z gradnjo elektroliz vendarle začeli že v za-
četku prihodnjega leta. Od Mariborske Kreditne banke so namreč dobili zago-
tovilo za potreben delež bančnih sredstev, dobili pa so tudi uradno gradbeno 
dovoljenje za pričetek gradnje elektroliz. S pripravljalnimi deli so v največjem 
razmahu, s samo gradnjo pa bodo pričeli predvidoma marca letos. 

- OM 

Zanimivosti iz delegatskih ust 
Na skupnem zasedanju zborov skupščine 

občine Ptuj, 26. decembra 1985 je bila živah-
na razprava o večini točk dnevnega reda, pa 
tudi nekaj delegatskih vprašanj. Izbrali smo 
nekaj povzetlcbv iz razprav in vprašanj, če so 
dovolj zanimiva, ocenite bralci sami. 
BARANTANJE ZA SAMOPRISPEVEK 

Več delegatov predvsem iz krajevnih skup-
nosti je prikazovalo nujnost obnove šolskih 
zgradb v njihovih krajevnih skupnostih, 
predvsem velja to za šole Ivan Spolenak, 
Hajdina, Juršinci, Cirkulane in Videm. Iz 
vseh teh problemov je sledil predlog, da naj 
bi v novem občinskem samoprispevku name-
nili vsaj 20 odstotkov sredstev za obnovo šol-
skega prostora. 

Delegati iz še več krajevnih skupnosti pa 
so nakazovali nujno potrebo po obnovi posa-
meznih regionalnih, lokalnih in krajevnih 
cest. Tudi iz tega je sledil predlog, da naj bi 
vsaj tretjino novega občinskega samoprispev-
ka namenili za ceste. 

Predstavnik občinske zdravstvene skupno-
sti je dejal, da naj njegova razprava ne izzve-
ni kot »licitacija«, vendar je prav, d a j e pred-
lagatelj v osnutku družbenega plana zapisal, 
da naj bi 60 odstotkov sredstev iz tretjega ob-
činskega samoprispevka namenili nujno po-
trebnim investicijam v zdravstvu, če tega ne 
bo, lahko ptujska bolnišnica izgubi status 
bolnišnice! 

Delegat iz združenega dela je poudaril, da 
je združeno delo odgovorno za razvoj celotne 
Jugoslavije, zato je za delavca najpomemb-
nejše, da ve, v kakšnih pogojih bo gospoda-
ril, da bo lahko del sredstev namenjal za 
družbene dejavnosti in komunalno infra-
strukturo. Tudi osebnega dohodka delavca 
ne moremo in ne smemo še bolj obremenje-
vati. 

Ker so se predlogi in zahteve po soudelež-
bi v občinskem samoprispevku še nadaljeva-
le, se je oglasil tudi Edi Kupčič, predsednik 
občinskega sveta ZSS, ki je poudaril, da je 
želj in potreb veliko več kot pa so stvarne 
možnosti delavcev v združenem delu. Dele-
gati često nastopajo s svojimi stališči, ne da 
bi jih prej uskladili z mnenji delavcev in stali-
šči samoupravnih organov. Barantanje za 
soudeležbo v občinskem samoprispevku ne 
vodi nikamor, zlasti ne, če vsi vidimo samo 
potrošnjo. V razpravi je bil tudi predlog, da 
bi del sredstev iz samoprispevka namenili za 
odpiranje novih delovnih mest, toda tega ni 
nihče doslej omenil v razpravi! 
»MINERALI KAMNITIH AGREGATOV« 

Delegat krajevne skupnosti Žetale je 
podprl predlog, učeno zapisan v osnutku 
družbenega plana, da bodo »za potrebe grad-
bene industrije izkoriščali minerale kamnitih 
agregatov v kamnolomu Dobrina«. Toda mi 
v krajevni skupnosti ne potrebujemo »mine-
ralov kamnitih agregatov«, je rekel delegat, 
temveč apneni drobljenec za gramoziranje 
krajevnih cest in poti. Obrazložil je, da je ap-
neni drobljenec, ki bi ga prodobivali v kam-
nolomu Dobrina, najustreznejši za gramozi-
ranje ilovnatih cest in klancev po haloških 
bregovih. Zato naj bo v planu zapisano, da 
bo ta kamnolom dajal tudi drobljenec za po-
trebe krajevne skupnosti. Če pa apnencu, ki 
ga bo potrebovala gradbena industrija bolj 
učeno pravimo »minerali kamnitih agrega-
tov«, pa najbrž krajevna skupnost nima nič 
proti. 

»ŽELIMO, DA S M O UVRŠČENI MED 
MANJ RAZVITE« 

Delegat iz krajevne skupnosti Grajena je v 
razpravi o opredeljevanju krajevnih skupno-

sti v osnutku družbenega plana in o načinu 
financiranja njihovega razvoja predlagal, da 
se tudi KS Grajena uvrsti med manj razvite 
krajevne skupnosti, saj bi tako bila deležna 
solidarnostnih sredstev, ki se delijo na podla-
gi posebnega programa. Predlog je podrob-
neje utemeljil in tudi nakazal nujnost gradnje 
primarnega vodovodnega omrežja na območ-
ju KS Grajena. 
ZAKAJ MORAJO KMETJE ČAKATI NA 
PLIN? 

Delegat KZ Ptuj Janko Žnidarič je opozo-
ril na problem neustreznega delovnega časa 
prodajalne-plina v Ptuju. Ta problem pred-
vsem občutijo potrošniki plina s podeželja, 
zlasti kmetje, ki navadno pridejo v mesto po 
opravkih in nakupih zjutraj, potem pa se jim 
mudi domov na delo. Toda, če hočejo dobiti 
plin, morajo čakati do 12. ure. »Ali se norču-
jemo iz naših ljudi?« je vprašal! 

Delegatka iz LIK Savinja TOZD Trgovina 
Les Ptuj je na vprašanje delegata odgovorila 
takoj. Povedala je, da njihova poslovna eno-
ta dosledno izvaja določila odloka o razpore-
ditvi, pričetku in koncu delovnega časa na 
območju občine Ptuj, ki g a j e prav ta skupšči-
na sprejela pred dobrim letom. V tem odloku 
je zapisano, da »poslovna enota za prodajo 
plina posluje vsak delovni dan razen sobote 
za OZD in občane najmanj med 12. in 16. 
uro, ob sobotah pa med 8. in 12. uro«. Enako 
določilo je tudi v ustreznem samoupravnem 
sporazumu. Tega se delavci v prodajalni pli-
na dosledno držijo in nič več. 

»Tako se nam zgodi, če odloke sprejema-
mo, ne da bi ob tem bolj pomislili, kako se 
bo pri izvajanju njihovih določil počutil člo-
vek!« je sebi in drugim v opravičilo še pri-
pomnil delegat Janko Žnidarič. 

FF 

Odbor za nadzor nad zbranimi sredstvi samoprispevka in nje-
govo razporeditvijo ter nad izvajanjem del načrtovanega programa 
gradnje šolskega prostora v občini Ptuj je zborom Skupščine občine 
Ptuj. na skupnem zasedanju 26. decembra, predložil poročilo o pri-
livu. porabi in stanju sredstev za gradnjo šolskega prostora v 10 
mesecih leta 1985. Poročilo je bilo napisano že 15. 11. 1985. vendar 
je bilo na sejah v začetku decembra umaknjeno z dnevnega reda. 
ker je predsedstvo SO Ptuj ocenilo, da poročilo ni dovolj celovito, 
ker še ni razjasnjeno med investitorjem in izvajalcem glede preko-
račitev predračunske vrednosti zaradi podražitev. 

•t-

O porabi sredstev za gradnjo šolskega prostora 

Ker bo zadevo treba verjetne 
urediti po pravni poti, odbor ni 
mogel poročila ustrezno dopol 
niti, zato je predsedstvo SO Ptu 
sklenilo, da se delegatom predlo 
ži poročilo, ki je bilo pripravlje 
no v novembru in da mu naj sle 
di poročilo po zaključnem raču 
nu za leto 1985. 

Iz poročila odbora povzema-
mo, da so prilivi sredstev za 
gradnjo šolskega prostora v skla-
du s predvidevanji. * 10 mesecih 
leta 19X5 je bilo skupno zbrano 
I57,661.3X6,X() dinarja, to je X6,5 
odstotka letnega načrta prilivov. 
Načrtovarka sredstva presegajo le 
prihodki od obresti za 12X%. 

Priliv od samoprispevka znaša 
81 %, prispevek po samouprav-
nem sporazumu pa je realiziran 
stoodstotno. 

V letu 1985 je Srednješolski 
center R u j nadaljeval z gradnjo 
telovadnice in drugih dogovorje-
nih spremljajočih objektov, za 
kar je bilo do 31. 10. 1985 naka-
zano investitorjem 85,879.000 
din. Telovadnica SŠC Ptuj je v 
glavnem končana, ob prazniku 
republike je bila slovesna otvori-
tev, vendar svojemu namenu še 
ne služi. Po poročilu odbora bo 
dokončna vrednost telovadnice 
in spremljajočih objektov višja 

o d prvotno načrtovane, ker je iz-
vajalec del najavil večje prekora-

čitve predračunslče vredno-
sti. Osnovna šola Lovrenc na 
Dr. polju je bila v oktobru 1985 
dokončana in predana svojemu 
namenu. Iz občinskega samopri-
spevka je bilo nakazano 
50,731.000 din, 5,100.000 din pa 
je prispevala KS Lovrenc. Sam 
gradbeni objekt je stal 
47,088.000 din, hidrantna mreža 
1,973.400 din, zemljišče, načrti in 
drugo 2,054.800 din in ureditev 
okolja 4,715.000 din. S tem je tu-
di končano financiranje tega ob-
jekta iz samoprispevka. 

Za začetek gradnje prizidka 
OŠ Ivan Spolenak je bil predvi-
den ves ostanek sredstev, ki bi se 
zbral do konca leta. V septembru 

je bilo že nakazano 3,100.000 din 
za izdelavo načrtov in dodatno 
odobrenih'5 milijonov din za pri-
pravljalna dela. Investitorja so 
tudi opozorili, da mora obseg in 
vrednost gradnje načrtovati tako, 
kot je bilo predvideno v referen-
dumskem programu, in da mora 
zagotoviti enako kot vsi doseda-
nji investitorji 10% lastnih sred-
stev, sicer zanj ne bo dovolj de-
narja. 

Po podatkih Izobraževalne 
skupnosti Ptuj je bilo 31. 10. 
19X5 neporabljenih 18,045.000 
din. Takrat so do konca leta še 
pričakovali priliv v višini 35 mio 
din, tako naj bi do konca leta 
razpolagali skupno z okoli 

53,045.000 din. Izobraževalna 
skupnost tudi ocenjuje, da se bo 
v letu 1986, to je v zadnjem letu 
drugega občinskega samopri-
spevka, zbralo okoli 170 mio din. 
Tako bi ob koncu leta 1986 raz-
polagali z okoli 220 milijoni di-
narjev. 

Izobraževalna skupnost Ptuj 
se bo dogovorila z investitorji za 
program nadaljnje gradnje ob-
jektov iz referendumskega pro-
grama. vendar odbor opozarja, 
da mora biti program dosledno 
usklajen z okviri predvidenih 
razpoložljivih sredstev, ki bodo 
pritekla iz občinskega samopri-
spevka. 

FF 



4 — DELEGACIJE OBRAVNAVAJO 9. januar 1 9 8 6 — TEDNIK 

AKTIV SINDIKALNIH AKTIVISTOV 
PRI OS ZSS PTUJ 

Program dela za 
leto 1986 

Izhodišče za dela in naloge Aktiva sindikalnih aktivistov pri Ob-
činskem svetu ZSS Ptuj bo program dela občinske organizacije Zveze 
sindikatov Ptuj. Sv^t aktiva je pripravil še dodatni predlog nalog ki je 
bil na skupščini Aktiva, 18. decembra 1985 tudi soglasno sprejet Do-
datne naloge so: 

Uredili bodo evidenco članov aktiva sindikalnih aktivistov po 
področjih dejovanja sindikatov, za katera so zadolženi člani sveta 
aktiva. To evidenco bodo sproti dopolnjevali, kar so sprejeli kot stal-
no nalogo. 

Iz razpoložljive dokumentacije in tudi po spominu bodo opisali 
vlogo in delovanje sindikata za obdobje in dejavnost, v katerem so 
člani posamezne skupine aktivno sodelovali. To nalogo so dolžni 
opraviti vsi člani skupin sindikalnih aktivistov do konca leta 1986. 

Člani sveta aktiva in skupine sindikalnih aktivistov po posamez-
nih dejavnostih se bodo dejavno vključevali v aktivnosti obstoječih 
občinskih odborov sindikatov in koordinirali svoje delo s temi odbori 
na eni strani in s svetom aktiva na drugi strani. Posebej bodo skrbeli 
za nadaljevanje tradicij naprednega delavskega in sindikalnega giba-

Ohranjanje tradicij naprednega delavskega in sindikalnega giba-
nja bo stalna skrb sveta aktiva sindikalnih aktivistov. Skrbeli bodo za 
srečanja sindikalnih aktivistov in namenjali posebno skrb upokoje-
nim sindikalnim delavcem in aktivistom. Razvijali bodo tudi sodelo-
vanje z aktivi sindikalnih aktivistov v bratskih občinah SR Hrvaške in 
SR Slovenije. 

Uredili bodo spominsko sobo v delavskem domu Franca Kram-
bergerja v Ptuju. Ta naloga je vezana na adaptacijo delavskega doma 
in na finančna sredstva, zato naj to nalogo vodstvo OS ZSS Ptuj v 
svojem programu tudi načrtuje. 

Opredelili bodo vsebino spominskega prostora tako, da bo stvar-
iii prikaz sindikalnega gibanja na ptujskem območju in naj služi vzgo-
ji kadrov, naj bo tudi strokovno študijski prostor in predvsem, da se 
bodo v njem mlajše generacije seznanjale s sindikalno aktivnostjo v 
preteklosti. 

Obeležili bodo 25-letnico sodelovanja bratskih občin in skupno z 
Občinskim svetom ZSS Ptuj poskrbeli, da bo 16. septembra 1986 na 
delavskem domu Franca Krambergerja v Ptuju odkrita spominska 
plošča. 

Ustvarjalno bodo sodelovali pri uresničevanju sklepov samou-
pravljalcev občine Ptuj, zbranih ob okrogli mizi na temo SAMOU-
P R A V U A N J E - MISEL DELAVSKEGA RAZREDA. Obiskovali 
bodo tudi tiste sindikalne aktiviste, ki se zaradi bolezni ne bodo mogli 
udeleževati sej Aktiva. 

Na skupščini Aktiva so menili, da je ta dodatni program dovolj 
obsežen, saj je v letu 1956 pred njimi še veliko drugih nalog. Pred-
vsem se morajo vsi člani Aktiva vključiti v delo občinskih odborov 
sindikatov dejavnosti in sodelovati v razpravah o gradivih za kongre-
se in volitve 1986. p p 

Pred uvedbo komasacijskega 
postopka ob Polskavi 

Z odlokom o uvedbi komasacijskega postopka v Polskavski doli-
ni na območju občin Ptuj, Slovenska Bistrica in Maribor—Tezno je 
tudi določeno, da se na posameznih delih lahko uvede komasacijski 
postopek, če je to potrebno. Kmetijska zemljiška skupnost občine 
Ptuj je na podlagi izdelanih projektov ugotovila, da je komasacija ali 
zložba zemljišč potrebna na celotnem melioracijskem območju, ki ob-
sega 288,35 ha in leži na območju katastrskih občin Sestrže, Podlože 
in Župečja vas. Celotni komasacijski kompleks je na vzhodni strani 
omejen s cesto Lovrenc—Ptujska gora, na južni s cesto Podlože—Se-
strže, na zahodni strani po Polskavi do ceste. 

Komasacijski postopek zajema zasebna in družbena zemljišča, 
od tega 226,73 ha v zasebnem in 61,62 ha v družbenem sektorju. Z 
uvedbo komasacijskega postopka bo na tem območju prepovedan 
promet z zemljišči, razen v primerih, če postane zemljišče družbena 
lastnina, prav tako ni dovoljeno parceliranje in spreminjanje kultur. 

Na predlog Kmetijske zemljiške skupnosti je občinski komite za 
kmetijstvo pripravil predlog odločbe o uvedbi komasacijskega po-
stopka na tem območju. O predlogu sta sklepala Zbor združenega de-
la in Zbor krajevnih skupnosti SO Ptuj na skupnem zasedanju, ki je 
bilo 26. decembra. 

Razgrnitev idejne zasnove ureditve komasacijskega območja bo 
na sedežih krajevnih skupnosti Lovrenc na Drav. polju, Majšperk in 
Ptujska gora v času od 31. decembra 1985 do 31. januar ja 1986. 

Za razvoj ormoškega 
gostinstva in turizma 

Temeljna naloga, ki so si jo zadali na tem področju, je izboljšati 
kakovost celovite turistične ponudbe, spremeniti vlogo živega dela in 
okrepiti vlogo osebnega dela. S tem bodo zagotovili, da bo v nasled-
njem srednjeročnem obdobju rastel družbeni proizvod letno za 3,5 
odstotka, od tega v družbenem sektorju 2,7 %, v zasebnem pa kar 
6,3 število zaposlenih pa naj bi raslo poprečno po 2,4 odstotni le-
tni sfopnji. Čeprav skromno, vendar bo tudi to delno prispevalo k raz-
voju gospodarstva v občini. 

Načrtovano rast bodo dosegli s prizadevanji za povečanje izko-
riščenosti sedanjih nočitvenih zmogljivosti v okviru pospeševanja tuj-
skega prometa in turistično-izletniško zanimivejše ponudbe. V turisti-
čna prizadevanja bodo vključili tudi vse oskrbovalne dejavnike v ob-
čini, tudi kulturno dejavnost, ob tem pa bodo razvijali turistično mi-
selnost že pri mladini. V vinorodnih predelih občine bodo še posebej 
pospeševali razvoj kmečkega turizma. PP 

Novoletno slavje 
v Darmstadtu 

V četrtek, 5. decembra, so prišli domala vsi starši uCencev sloven-
skega oddelka v Darmstadtu na razredno novoletno slavje. Že ustalje-
na navada mamic tega mesta je, da nakuhajo in napečejo za ta večer 
različne dobrote in z njimi napolnijo novoletno omizje. Očetje poskr-
be za sokove, kavo in vino z domačih goric. 

Natalija Sošter je v imenu vseh pozdravila starše in jim zaželela 
srečno in zdravo 1986. leto. Učenci pa so v svojem programu zapeli in 
deklamirali o zimi, dedku Mrazu in sreči, ki naj bi ne prezrla naših 
slovenskih družin v Darmstadtu, Greissheimu in Gundernhausnu. 

Medtem ko so učenci razvijali in se veselili tombolskih dobitkov, 
smo s predsednikom sveta Sole Ivanom Majcenovičem kovali načrte 
o delu oddelka slovenske šole v bodoče in o spomladanskem srečanju 
Slovencev v Gundernhausnu. 

Dragica Nunčič-Turk 

PROGRAMSKA USMERITEV OBČINSKE ORGANIZACIJE SZDL PTUJ 

MOBILIZATOR DELOVNIH UUDI 
IN OBČANOV 

Naloge občinske konference SZDL izhaja-
jo iz skupnih družbenih nalog, ki bodo v letu 
1986 zagotavljale učinkovito delo vseh subje-
ktivnih sil in mobilizirale delovne ljudi in ob-
čane. Podlaga za programsko usmeritev so-
cialistične zveze so naloge in programi vseh 
družbenopolitičnih organizacij, program dela 
občinske skupščine, usmeritve in opredelitve 
programske konference ter pobude delovnih 
ljudi in občanov. 

Tako so zapisali v uvodu listine, ki je bila 
na programski seji občinske konference 
SZDL Ptuj, 6. decembra sprejeta in na podla-
gi razprave na konferenci po komisiji za skle-
pe ustrezno dopolnjena ter potrjena na seji 
predsedstva, 17. decembra. Navajamo glavna 
področja, kamor bo v letu 1986 usmerjeno 
delo socialistične zveze. 
DELEGATSKI SISTEM 

Prizadevali si bodo za razvijanje in pogla-
bljanje delegatskega sistema in delovanja na 
vseh ravneh. Krajevne konference SZDL mo-
rajo posvetiti vso skrb vsebini in organizaciji 
dela delegacij, delu delegacij v KS in izbolj-
šati povezavo z vsemi delegacijami, samou-
pravnimi organi in vodstvi OZD. Le tako bo-
do delegacije lahko oblikovale in usklajevale 
stališča v skladu z interesi delovnih ljudi in 
občanov. 

Socialistična zveza se bo vključevala v na-
stajanja in usklajevanje skupščinskega pro-
grama in si prizadevala, da bodo obravnava-
na vprašanja odraz potreb in interesov obča-
nov, delovnih ljudi in združenega dela. Red-
no bodo tudi sklicevali skupino delegatov 
družbenopolitičnega zbora občinske skupšči-
ne z namenom, da občinska skupščina deluje 
kot konferenca delegacij za Skupščino SRS, 
prav tako pa tudi SZDL za družbenopolitični 
zbor. 

Skupno s Skupščino občine Ptuj bodo v le-
tu 1986 bolj uveljavili družbeni sistem infor-
miranja, izpolnjevali javno obveščanje in ta-
ko krepili celovit sistem obveščanja za odlo-
čanje. Skrbeli bodo za to, da bodo vsem de-
lovnim ljudem in občanom dostopne kar naj-
bolj celovite informacije. 

Volilne in kandidacijske postopke bodo 
vodili dosledno po navodilih RK SZDL in v 
skladu z družbenim dogovorom o kadrovski 
politiki. Ob tem si bodo prizadevali, da bodo 
kandidacijski postopki v vseh okoljih, poteka-
li demokratično in odgovorno, da bodo izvo-
ljeni takšni delegati, ki bodo celovito in 

ustvarjalno dograjevali delegatski sistem in 
se objektivno vključevali v razreševanje posa-
meznih vprašanj. 

Prizadevali si bodo za uresničevanje spre-
jetih stališč o delu in organiziranje delegacij 
in nalog pri dopolnjevanju delegatskega si-
stema. Zaradi tega bodo delegate in vodstva 
družbenopolitičnih organizacij ter člane sa-
moupravnih organov izobraževali v praksi na 
konkretnih primerih in jih tako usmerjali v 
družbeno najbolj sprejemljive odločitve. 

GOSPODARSKA STABILIZACIJA 
Pri uresničevanju gospodarske stabilizacije 

si bodo prizadevali, da bodo uresničene vse 
naloge, začrtane s srednjeročnim planom 
1986 — 1990 in z resolucijo za leto 1986. Pred-
nostno bo poudarjena družbena aktivnost na 
področju varčevanja, uresničevanja socialne 
politike in urejanje odnosov na področju 
skupne in splošne porabe v pogojih razpolo-
žljivega dohodka. 

Da bi lahko v naslednjih letih zmanjšali 
nezaposlenost v občini, si bodo prizadevali 
za združevanje sredstev za nova delovna me-
sta tako po samoupravnem sporazumu kot z 
občinskim samoprispevkom. Prizadevali si 
bodo za izboljšanje pogojev zdravstvenega 
varstva naših ljudi, s tem pa tudi zboljšali 
splošne pogoje dela in življenja vseh delov-
nih ljudi in občanov ptujske občine. Zato bo-
do naemenili posebno skrb pripravi referen-
dumskega programa tretjega občinskega sa-
moprispevka in izvedbi referenduma. 

Socialistična zveza bo tudi organizator 
aktivnosti, namenjene uresničevanju posta-
vljenih ciljev zemljiško-kmetijske politike za 
pridelovanje več hrane, ohranjanje kmetijske 
zemlje, akcijam za izboljšanje obdelovanja 
kmetijskih zemljišč, setvi, spravilu poljščin, 
melioracijam, komasacijam in razvoju druž-
beno ekonomskih odnosov v kmetijstvu. 

Aktivno se bodo vključevali v razreševanje 
problemov samoupravnih interesnih skupno-
sti materialne proizvodnje in družbenih de-
javnosti z namenom, da z razpoložljivimi 
sredstvi skupne porabe dosežemo optimalne 
rešitve in da bo uporabnikom zagotovljen 
primeren družbeni standard. 

POLITIČNO ORGANIZACIJSKE NALO-
GE 

Socialistična zveza bo krepila obrambni si-
stem naše družbe in si prizadevala, da bo ra-

sla samozaščitna zavest delovnih ljudi in ob-
čanov. Vodili bodo ali se vključevali v na-
slednje akcije: usposabljanje prebivalstva, 
usmerjanje mladih v vojaške poklice, dopol-
njevanje obrambnega načrta z vsemi sprem-
ljajočimi dokumenti ter priprava in izvedba 
akcije NNNP-86. 

Posebno skrb bodo namenjali nadaljnjemu 
razvoju delovanja Socialistične zveze. Sode-
lovali bodo s krajevnimi organizacijami 
SZDL, da bo v vseh krajevnih konferencah 
zaživelo delo po. sekcijah, na mestnem ob-
močju pa tudi deio uličnih odborov SZDL. 

Prizadevali si bodo za uresničevanje skle-
pov in stališč v vseh temeljnih delegacijah in 
v delegatskih skupščinah. Skrbeli bodo za 
takšne pogoje dela delegatov v vseh skupšči-
nah, da bodo le-ti dejansko odločali o upora-
bi dohodka, ki ga ustvarjajo na delovnem 
mestu. 

Skrbeli bodo za koordinirano delo med 
družbenopolitičnimi organizacijami v vseh 
okoljih in za poenotenje stališč do posamez-
nih vprašanj. Zavzemali se za izboljšanje 
družbenega položaja žensk in za večje mož-
nosti zaposlovanja. Pri tem je treba dajati 
prednost mladim strokovno usposobljenim 
iskalcem zaposlitve. Priporočajo tudi, da se 
napravijo plani kadrovskih potreb, ki morajo 
biti edina osnova pri izobraževanju, kadrov-
skem štipendiranju in zaposlovanju. Prizade-
vali si bodo tudi za celovito družbeno verifi-
cirano izobraževanje vseh delovnih ljudi in 
občanov, predvsem pa mlade generacije. 

Večjo skrb bodo namenjali delovanju dru-
štev in organizacij v občini. Aktivno se vklju-
čevali v akcije varstva našega okolja. Zahte-
vali vsebinsko obravnavo poročila inšpekcij-
skih služb občin Ormož in Ptuj. Izvedli bodo 
tudi posebno problemsko konferenco OK 
SZDL Ptuj namenjeno preskrbi občanov. 

S političnimi in drugimi akcijami bodo skr-
beli za ohranjanje tradicij NOB in za prenos 
le-teh na mlajše rodove. Podpirali izdajanje 
posameznih publikacij o revolucionarni zgo-
dovini ptujskega območja, da tako to zgodo-
vino ohranimo našim zanamcem. 

Ha podlagi navedenih okvirnih program-
skih usmeritev bodo predsedstvo, sveti in ko-
ordinacijski odbori pri predsedstvu O K 
SZDL Ptuj izdelali rokovno opredeljene in 
usklajene akcijske programe delovanja. 

FF 

Resnično množičen sestanek 
Dnevni red, kot so prej osebni 

dohodki — sedaj zavarovalne os-
nove, spremembe obrtnega zako-
na in zakon o davkih občanov in 
druge aktualnosti, je pritegnil 
ptujske obrtnike k množični ude-
ležbi na zadnjem sestanku v pre-
teklem letu, ki je bil 18. decem-
bra. To obliko delovanja skušajo 
pri obrtnem združenju uveljaviti 
že dalj časa. Omenjeni odziv jim 

je vlil dodatni pogum in sklep, 
da bodo redni informativni se-
stanki o najrazličnejših proble-
mih v obrti vsaj enkrat mesečno, 

po potrebi pa tudi večkrat. 
Poleg tega da so opozorili na 

vrsto konkretnih problemov, so 
največkrat potožili, da jih družba 
gleda po strani in da se pri pravi-
cah in dolžnostih še vedno ne 
morejo izenačiti z združenim de-
lom. 

Ob tej priložnosti so se tudi se-
znanili s programom izobraže-
valnih oblik, ki jih bo zanje izva-

jala Delavska univerza Ptuj. Naj-
prej bodo izvedli tečaj nemščine, 
zatem pa tečaj za žene obrtnikov. 
Bolj kot doslej skrbijo za pravno 

pomoč, ki jo daje odvetnik Vido-
vič v Cankarjevi ulici v Ptuju 
vsak četrtek. 

V kratkem bo združenje sklica-
lo množičen sestanek samo za 
obrtnike — avtoprevoznike gle-
de beneficirane delovne dobe. 
Zasebni avtoprevozniki lahko 
namreč po novem uveljavljajo 
skrajšanje delovne dobe. Pod do-
ločenimi pogoji — glavni merili 
sta »tonaža« in prevoženi kilo-
metri — šteje njihovo delovno le-
to štirinajst in ne dvanajst mese-
cev. Takšno štetje lahko uveljavi-
jo tudi za nazaj, vse do leta 1960. 
Prosilci potrebujejo za uvelja-
vljanje skrajšanja delovne dobe 
precej dokumentacije in to za 
zadnjih pet let uveljavljanja. Do-
slej so potrebne papirje zbirali v 
obrtnih zadrugah, v bodoče pa 
bodo to delali v obrtnih združe-
njih. Takšno informacijo so do-
bili tudi udeleženci množičnega 
sestanka 18. decembra. 

Eden izmed najpomembnejših 
sklepov je, da bodo v novem ob-
dobju poglobljeno in z večjo od-
govornostjo obravnavali in si tu-
di prizadevali za uveljavljanje 
davčnih olajšav in to tistih, ki jih 
v drugih občinah že upoštevajo. 

Ob koncu so predstavniki 
združenja skupaj z udeleženci 
povabili vse, da se množičneje 

kot prej udeležijo načrtovanih 
aktivnosti, predvsem pa da se 
»aktivirajo« v posameznih orga-
nih združenja in prek njih tudi v 
delegatskem sistemu. Prva nalo-
ga je že pred njimi — delegatske 
volitve '86. S pravo aktivnostjo 
na pravem mestu bo v novem ob-
dobju lažje uresničiti marsikate-
ro obrtniško pobudo. ,G 

V letu 1985 je bil spreme-
njen in dopolnjen zakon o dav-
kih občanov. Ta spreminja tudi 
sistem zagotavljanja določene-
ga dela socialne varnosti de-
lovnih ljudi, ki s samostojnim 
osebnim delom opravljajo de-
javnost z delovnimi sredstvi, ki 
so lastnina občanov. Pokojnin-
sko in invalidsko zavarovanje 
se bo v letu 1985 namreč izva-
jalo na način, kije veljal tudi 
do sedaj za tiste samostojne 
obrtnike, katerim se ni ugota-
vljal osebni dohodek. Za te 
obrtnike je bilo določenih se-
dem zavarovalnih osnov, skup-
ščine skupnosti pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja 
pa je na predlog Zveze obrtnih 
združenj Slovenije določila še 
tri dodatne višje zavarovalne 
osnove. Vsi samostojni obrtni-
ki, katerim so se do konca leta 
1984 ugotavljali osebni dohod-
ki, se bodo po prosti presoji do-
ločili za eno od sedmih zavaro-
valnih osnov. 

Dvorana obrtnega združenja je bila tokrat premajhna za vse, ki so želeli 
z>edeti za obrtne novosti foto: KOSI 

Red dela 
Stanku Žličarju 

Predsedstvo SFRJ je odli-
kovalo Stanka Žličarja, de-
lavca v Gozdnem gospodar-
stvu Maribor — obrat Ormož 
z redom dela s srebrnim ven-
cem. Odlikovanje je prejel za 
aktivno sodelovanje pri sa-
moupravnem razvoju občine 
in za skrb za varstvo narave 
in urejeno okolje. Izročili so 
mu ga na skupnem zasedanju 
zborov Skupščine občine Or-
mož, ki je bilo 27. decembra 
1985. 

F 

Rekreacijska cona v Mestni 
grabi v Ormožu 

Zbora skupščine občine Ormož sta na ločenih 
sejah, 27. decembra lani (zbor združenega dela in 
zbor krajevnih skupnosti) obravnavala tudi osnu-
tek odloka o sprejetju programskega dela zazidal-
nega načrta rekreacijske cone v Ormožu. Ta cona 
je določena v Mestni grabi, to je severozahodno 
od mestnega središča Ormoža, ki obsega okoli 5 
ha površine. 

Ta površina v glavnem še ni pozidana, na jveč je 
gozda in nekaj neobdelanih površin. Na tem ob-
močju že stoji osnovna šola Stanka Vraza, stano-
vanjski objekt, vinska klet. mizarska delavnica in 
lopa. Na južnem delu je rokometno igrišče in v 
prizidku garderoba. Ti objekti naj bi tudi ostali, 
saj rušitve niso predvidene. 

Na območju cone bodo zgradili potrebne napra-

ve za razne oblike rekreacije, kot je trim, tek, atlet-
ske discipline, nogomet, rokomet itd. Načrtujejo 
zgraditev nogometnega igrišča v velikosti 45 x 90 
metrov, tekališče v dolžini 100 m, 330 m atletske 
steze, prostor za skoke in mete, tribune za gledal-
ce, rokometno igrišče in trim steze. 

Travnate površine med igrišči naj bi bile name-
njene igram, počitku, sončenju in sprehajališčem. 
S tem bi izkoristili ta razgibani teren in z drevjem 
porasel greben, ki je arheološko zaščiten. Teren 
nudi tudi dobre pogoje za organiziranje otroških 
zimskih iger. Zazidalni načrt je stalno na vpogled 
v upravnem organu občine Ormož, ki je pristojen 
za urbanizem. 

FF 



TEDNIK - 9- januar 1986 SESTAVKI IN KOMENTARJI - 5 

Male živali lepšajo 
naše življenje 

Najbližje bunto resnici, opre-
delimo male /)\ali kol skupino 
domačih /i>j»ii, ki /i\i » neposred-
ni bli/ini člo>eka. Nist. namenjene 
7golj i/koriščanju (fi/ičnih m pro-
duktivnih lastnosti), temveč Je člo-
vek našfl v njih še druj;e dobrote 
in vrednote, ki izpopolnjujejo 
predvsem njegovo življenje. Pri 
tem največkrat pttmislimo na psa 
in mačko, čeravno so nekateri glo-
dalci in ra/lične vrste ptic števil-
čno skoraj enako zastopane v tej 
skupini. 

Aktivnosti vedno \ečjega šte-
vila ljudi so v prostem času veza-
ne na male živali. Tudi ko govo-
rimo o pomenu male živali v ži-
vljenju sodobnega človeka, misli-
mo najpogosteje na psa in mač-
ko zaradi tijunih komunika-
tivnih lastnosti. Za take ljudi obi-
čajno rečemo, da so ljubitelji ži-
vali, čeprav hi za nekatere veljala 
prej drugačna ocena — da so 
mučitelji živali. Pogosto srečuje-
mo ljudi s čutom odpora ali stra-
hu do živali. 

Magister Zlatko Kumer iz 
TOZD Veterinarstvo Obdravske-
ga zavoda za veterinarstvo in ži-
vinorejo l^uj posebej poudarja 
in opozarja na kohabitacijo člo-
veka in male živali, v kateri na-
stopa žival kot človekov družab-
nik. Gre za odnos, ki je novejše-
ga datuma in ki je v tesni pove-
zanosti z urbano industrijskim 
okoljem. V takem okolju namreč 
nekatere male živali postanejo 
priviligirani ljubljenčki, za kate-
re človek skrbi in jih ščiti. 

Te živali so za sodobnega člo-
veka velikega pomena. Utesnje-
nemu med asfaltom in betonom 
predstavljajo delček narave, ki jo 
vse bolj pogreša in od katere se 

istočasno vse bolj oddaljuje. In 
zaradi tega ni nič čudnega, če 
število malih živali nezadržno 
narašča. 

Psihoterapevtska korist pove-
zave in družabništva med člove-
kom in malo živaljo pride pose-
bej do izraza, kadar gre za otro-
ka. Dokazano je, da se nekatere 
oblike motenj pri otrocih lahko 
odpravijo, če jim omogočimo, da 
se družijo s svojimi živalmi, ki 
jih imajo radi in se pri tem tudi 
od njih marsikaj lahko naučijo. 
Izvor številnih problemov otroka 
je najti v domu staršev. Malo 
čudno, vendar resnično. 

P O M E N MALE ŽIVALI V SO-
DOBNI DRUŽINI 

Današnja družina se v marsi-
čem razlikuje od nekdanje. Očit-
no zmanjševanje števila članov 
družine zmanjšuje tudi obseg 
medsebojnih stikov, učenja in 
vzgoje. Vse hitrejši in ubijajoči 
tempo življenja, prezaposlenost, 
delo v tujini, borba za prestiž, 
kariero, višji s tandard, brezpo-
gojno vodijo do tega, da so starši 
vse bolj utrujeni, otroci pa pri-
krajšani v ljubezni in medsebojni 
dobroti. 

Hišni ljubljenček — denimo 
pes — lahko v teh primerih kori-
stno nadomešča nekatere »po-
manjkljivosti« sodobne družine. 
V tem primeru prevzame žival 
vlogo prijatelja in zaupnika. Ma-

la žival lahko otroku nadomesti 
tudi veliko družino, ki jo danes 
vse bolj pogrešamo in otrok naj-
de v njej partnerja v igri. Hišna 
žival lahko prevzame v družini 
tudi vlogo mostu, ki povezuje 
dve generaciji. 

Kot pravi magister Kumer lah-
ko, vsaki izkušeni veterinar 
kliničar našteje primere, ki pose-
gajo v področje vloge veterinarja 
v mentalno higieno človeka. V 
zvezi s tem omenja primer, ki ni 
redek v veterinarski praksi z ma-
limi živalmi. Starši se pogosto že-
lijo znebiti ostarele živali — na 
primer psa - samo zato, ker je 
star, ne pa tudi bolan, na katere-
ga pa je istočasno njihov otrok 
zelo navezan in ga ne želi izgubi-
ti, saj sta bila vendar dolga leta 
prijatelja. 

Pri tem zahtevajo od veterinar-
jev, da psa po kratkem postopku 
»likvidirajo«. Veterinarji pa naj 
bi bili tudi tisti, ki bodo otroka 
prepričali, da je žival pač težko 
bolna in da ji je potrebno omo-
gočiti brezbolno smrt. 

Praviloma tega veterinarji ne 
bi smeli delati, ker to predstavlja 
težek stres za otroka, ki lahko na 
podlagi tega sklepa, d a j e on sam 
ali nekdo drug, ki je bolan ali 
star — brezvezen in zrel za »li-
kvidacijo«. Zato je mnogo bolje. 

če veterinar prepriča starše, da 
živali posvetijo nekoliko več ge-
riatrijske pozornosti, kar si bo 
otrok zelo dobro zapomnil, v po-
zitivnem smislu. 

POMAGA TUDI OSAMELIM 
Končno tudi odraslim družab-

ništvo s psom — razen povsem 
praktičnih koristi — prinaša po-
membno korist za njihovo zdrav-
stveno stanje. Znano je, da so-
dobna civilizacija deformira člo-
veka, posebej se zopet to odraža 
v urbano-industrijskih naseljih, 
kjer ljudje pogosto iščejo izhod 
iz vsakodnevnih problemov na 
napačni strani — večkrat je to al-
kohol, cigarete, preobilna pre-
hrana, mamila in podobne stvari. 

Rešitev je v pravočasni odstra-
nitvi vzrokov. Poleg tega je po-
gost pojav osamelost starih ljudi, 
ki se bodisi zaradi smrti življenj-
skega partnerja ali odhoda otrok 
— morajo pogosto sprijazniti z 
žalostno osamelostjo in kdo jim 
zopet lahko pomaga pri tem? 
Mala žival. Veliko teh ljudi se 
potem »oglaša« v ambulanti za 
male živali in prav vsi so zaskr-
bljeni za njihovo zdravje, ob tem 
pa pozabljajo na lastne težave. 

DRUŽBENI O D N O S D O MA-
LIH ŽIVALI 

Odnos družbe in posamezni-
kov do domačih živali je oprede-
ljen z zveznim in republiškim za-

konom o zdravstvenem varstvu 
živali ter z vrsto pravilnikov, ki 
zagotavljajo zdravstveno varstvo 
živali pred kužnimi boleznimi, 
njihovo preprečevanje, ugota-
vljanje, zdravljenje in izkorišča-
nje. 

DPS morajo v okviru svojih 
pravic in dolžnosti zagotoviti 
predvideni obseg zdravstvenega 
varstva živali pred kužnimi bo-
leznimi in varstva ljudi pred bo-
leznimi, ki se prenašajo od živali 
na človeka. Letos pa je bil spre-
jet tudi zakon o zdravstvenem 
varstvu živali, ki prinaša po-
membno novofit in sicer določilo 
o zaščiti živali pred mučenjem. 

NA KAJ B O M O PAZILI, KO 
SE B O M O ODLOCALI ZA 
MALO ŽIVAL? 

»Misliti moramo na veliko 
stvari. Naštel bom le pomemb-
nejše. Komu priporočamo nakup 
male živali? Opredelil se bom na 
psa. Priporočam ga tistemu, ki 
ljubi živa! in ki pričakuje, da mu 
bo žival to ljubezen vračala. Da-
lje tistemu, ki želi zaščititi svoj 
dom, premoženje, gospodarske 
stavbe, družino in podobno. Tu-
di takemu, ki se mora iz zdrav-
stvenih razlogov čim več gibati 
na svežem zraku in kateremu je 
pes rešitelj — poleg tega mu po-

maga premagovati vsakodnevne 
težave. 

Vedeti moramo tudi, da so 
mladiči vsi mali in neznansko 
prisrčni. Toda misliti moramo 
naprej — na to, kakšni bodo, ko 
bodo odrasli, za kaj ga bomo 
uporabljali in podobno. 

Poznati moramo prostorsko 
potrebo maie živali oziroma pro-
stor, ki ga imamo na voljo. Po-
membno je tudi, da poznamo 
razpoloženje bližnje okolice do 
male živali. 

Če nekdo prvič kupuje malo 
žival, je najbolje, da se odloči za 
samca, ker je manj problemov z 
njim. Bolje je kupiti žival z zna-
nim poreklom — z rodovnikom, 
pri kateri imajo iskane lastnosti 
dedno zasnovo. Pri pasmi mora-
mo biti informirani o njeni veli-
kosti zaradi stroškov vzdrževa-
nja, ki danes niso mali in nepo-
membni. 

Pred nakupom poiščemo na-
svet pri izkušenem rejcu ali ljubi-
telju živali. Ob nakupu naj bo ži-
val starejša od osem tednov — 
naj bo dobro raščena in zdrava. 
Če bomo v dvomih glede zdrav-
stvenega stanja, se posvetujmo s 
strokovnjakom,« je odgovoril 
magister Kumer. 

KAKŠNO ZDRAVSTVENO 
N E G O POTREBUJE MALA 
ŽIVAL? 

»Prodajalec je odgovoren za 
zdravje živali Ob nakupu živali 
z znanim poreklom zadrege gle-
de zdravstvenega stanja verjetno 
ne bo, saj je taka žival že prejela 
zdravila zoper črevesnega zaje-
dalca, ki je v starosti osem, deset 
ali dvanajst tednov najpogostej-
ši. Črevesni zajedalci neugodno 
vplivajo na rast in razvoj mladi-
ča in lahko povzročijo vrsto čre-
vesnih motenj. 

V naši ambulanti pregleduje-
mo male živali vsak dan predvi-
doma do 10,30 ure, dodatno pa 
vsako sredo od 16. do 18. ure 
sprejema specialistična ambulan-
ta za male živali. Dosedanje iz-
kušnje učijo, da marsikateri no-
vopečeni lastnik male živali o tej 
ne ve nič ali bore malo. Takšnim 
lastnikom priporočamo, da čim 
prej pripeljejo svojega ljubljen-
čka na pregled, kjer bo strokov-
njak svetoval lastniku o načinu 
vzdrževanja, nege, prehrane in 
na ta način preprečil pojav bole-
zni, ki izvirajo iz pomanjkanja 
vitaminov, mineralov, beljakovin 
in drugih sestavnih delov nepra-
vilno sestavljenega obroka. 

Izredno pomembno je, da ži-
val zaščitimo pred nekaterimi na-
lezljivimi boleznimi, ki najbolj 
prizadenejo male živali v starosti 
do enega leta. Povzročitelji teh 
bolezni so praviloma virusi. Po-
tek bolezni je zelo hud, prav tako 
je visok odstotek poginov. Rejci 
te bolezni poznajo — imenujemo 
jih mačja, pesja kuga, virusna 
vnetja črevesja in tako naprej. 

Edina učinkovita zaščita je 
pravočasno zaščitno cepljenje — 
vakcinacija. Letos je število obo-
lelih živali izredno visoko, zato 
ni odveč nasvet lastnikom, ki ži-
vali še niso cepili, da jih čimprej 
pripeljejo v našo ambulanto. To 
velja za letošnje mladiče psov in 
mačkov. Vsak pes starejši od pet 
mesecev mora biti enkrat letno 
zaščitno cepljen zoper steklino.« 

KAKŠNE NALOGE NAREKU-
J E SODOBNI ČAS VAŠI 
STROKI IN V KAKŠNIH PO-
G O J I H DELATE? 

»Daleč največja in najpo-
membnejša naloga v kohabitaciji 
človeka in živali je čuvanje 
zdravja človeka. Vedeti moramo, 
da obstaja vrsta bolezni, ki so 
skupne človeku in živali in se 
prenašajo od živali na človeka in 
obratno. Razen veterinarsko-me-
dicinskih ukrepov, preventive, 
pravočasnega diagnosticiranja, 
zdravljenja in zatiranja teh bole-
zni pri živali bo nujno okrepiti 
oziroma poglobiti že obstoječo 
povezavo in sodelovanje z zdrav-
stveno službo. 

Menim, da ljudje vse premalo 
vedo o boleznih, ki so skupne 
ljudem in živali, zato je prosvet-
Ijevanje lastnikov malih živali, 
pa tudi ostalih, ena izmed stalnih 
nalog zdravstvene in tudi veteri-
narske službe. 

Glede pogojev dela v mali 
praksi bi dejal, da zaostajamo za 
razvitim zahodom, kjer imajo ve-
liko klinik za male živali s so-
dobno opremo. Pri nas je največ-
ji problem oprema in instrumen-
tarij v kirurškem zdravljenju, ki 
je pogosto nedosegljiv ter nas sili 
v improvizacijo, za katero upa-
mo, da je le začasna, kar pa ni-
odvisno samo od naše stroke,« je 
zaključil magister Zlatko Kumer. 
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Zlatko Kumer V ambulanti je vedno živahno . . . foto: M. Ozmec 

PREDNOVOLETNI 
RIBOLOV 

Tri dni pred Novim letom smo ptujski ribiči izkoristili zadnje le-
po vreme v starem letu. Pri zapornicah v Markovcih smo tako ob na-
makanju trnkov v pogovorih ocenjevali leto 1985 in naša pričakova-
nja v novem letu. Želimo si predvsem čistih voda in okolja, dober pri-
jem in seveda sodelovanja z vsemi, ki so dolžni skrbeti za naše okolje. 

Tekst in foto: K. Zoreč 

Kljub velikemu številu ribičev in lepemu vremenu je bil ulov bolj skro-
men. 

Tudi galebi so se sončili na mostu. 

Prvo srečanje 
upokojenih obrtnikov 

v prostorih obrtnega združenja Ptuj v Vošnjakovi ulici 13 je bilo 
26. decembra prvo srečanje upokojenih obrtnikov občine Ptuj, ki je 
preseglo vsa pričakovanja, tako vsaj zatrjujejo na obrtnem združenju. 
Udeležilo se ga je petnajst obrtnikov, ki so tudi sklenili, da bo odslej 
26. december tradicionalen dan upokojenih ptujskih obrtnikov. 

Ob tej priložnosti so jih pozdravili predstavniki obrtnega združe-
nja ter jim na kratko predstavili dosedanje razvojne uspehe ter težave 
v obrti in drobnem gospodarstvu nasploh ter bodoče načrte. V nada-
ljevanju so se živo zanimali za probleme obrti in za spremembe v 
obrtnem zakonu. Pohvalili pa so tudi ureditev poslovne stavbe, ki v 
mnogočem prispeva za boljši razvoj. 

Srečanje je potekalo v dobrem razpoloženju foto: KOSI 

Srečanje so zaključili z obljubo, da se bodo poslej pogosteje sre-
čevali v prostorih združenja in tako po svojih močeh, izkušnjah in 
znanju skušali pomagati pri razreševanju obrtnih problemov. 
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Pomanjkanje ženskega spolnega hormona (estrogena) 
postane kritično po 50. letu starosti 

DR. MED. FRAN BRUMEN 

RAVNOTEŽJE M E D URAV-
NOVESENOSTJO IN RAZ-
G R A D N J O KOŠČENIH OR-
GANOV ČLOVEKOVEGA TE-
LESA JE FIZIOLOŠKO SMO-
T R N O U R E J E N O LE RAZME-
ROMA KRATEK ČAS - PRI-
BLIŽNO PRVO TRETJINO ŽI-
V U E N J S K E DOBE! Že nekako 
po 35. do 40. letu starosti se indi-
vidualno različno začnejo poja-
vljati znaki razgrajevanega sla-
bljenja skeletne mase. Najbolj 
opazne so spremembe na hrbte-
nici v obliki različnih razobliko-
vanj vretenc. 

Toda vsebovitost za zdravje 
potrebnih rudninskih snovi v 
ženskem okostju je s pravočas-
nim zdravljenjem in prilagojeval-
nim dovajanjem sestavljenih 
estrogenskih zdravil možno zadr-
žati v skoraj norm^i^nem •i.irjii 

Temu spoznanju smo zaradi ne-
znanja mnogokrat posvečali pre-
malo ali pa celo nobene pozor-
nosti. Mnoge grbaste ženske bi 
lahko tudi v starejših letih hodile 
še zravnane, če bi se ob pravem 
času začele smotrno zdraviti. 

Ugotovljeno je, da BREZ ZA-
DOSTNE KOLIČINE ŽEN-
SKIH H O R M O N O V ZAČNE 
OKOSTJE SLABETI. Fiziološko 
starostno nazadovanje koščenih 
organov kar je naravni proces 

dosega na leto povprečno 2 
med tem ko v primerih takoime-
novane osteoporoze (bolezen ra-
zredčevanja koščenih organov! 
nara-.ti' lahljcnjt košCcnih del.iv 
do 5 DKl ' f . l DhL N A ! ' 2",. 
r!:i/ad')v;inju l.jhkv î s n>''n>e'n;rri 

in pravočasnim zdravljenjem za-
viramo ali pa celo preprečimo. 
Vendar je treba vedeti, da je tudi 
pri tem problemu najvažnejše 
bolezen preprečevati, ker v poz-
nem stadiju bolezni ni mogoče 
več z zadovoljivim uspehom po-
zdraviti. Zato je potrebno začeti 
z zdravljenjem v času nastopanja 
mene, torej nekako med 40. in 
50. letom starosti. 

Približno pri četrtini žensk, ki 
ne uporabljajo ženskega hormo-
na kot nadomestilo zdravilo po 
prenehanju mesečnega perila, 
nastopa bolezen osteoporoza. 
Pojavijo se tudi na / u n a j vidne 
sprem« ;nbv 'na dr^i t t lesa: grba-
vost ra/Iičnih stopenj, prek^imer-
na iiv!,- . g ieL: 

hrbtenice, štrleč spodnji del tre-
bušne stene i. p. Spodnji del hrb-
tenice se izboči navzpred, zaradi 
sprememb na hrbteničnih vreten-
cih se tudi telesna višina počasi 
vidno zmanjša — »človek leze 
skupaj« 

NAJOPAZNEJŠE SPRE-
MEMBE PRI ŽENSKAH NA-
STOPAJO M E D 50. do 65. LE-
TOM STAROSTI. Na splošno je 
ženski spol bolj ogrožen kot mo-
ški. 

Pri ženskem spolu naraščajo 
prelomi različnih kosti v pojača-
nem vzponu in prekašajo isto 
obolevnost pri moških približno 
desetkratno. Pra to statistično 
spoznanje je glavni zagon za ra-
zisk. ve na ter pc • :;• P: ' 

60-letnicah nastopajo poškodbe 
hrbteničnih vretenc nekako v 
26 %, medtem ko pri 75-letnicah 
že v 50%! Prelomi kolčnih vra-
tov so značilni za starostnike. 
Celih 97 % teh prelomov se pri-
peti po 65. letu. Tudi pri moških 
se število podobnih prelomov 
kosti s starostjo zvišuje, toda ni-
kakor ne v takem odstotku kakor 
pri ženskah. 

Poleg mene poznamo še takoi-
menovano rizično skupino 
žensk: ženske, ki so zaradi bole-
zni predčasno izgubile notranje 
spolne organe, dalje ženske, ki 
so iz kakega drugega vzroka 
obležale nepokreine v postelji za 
daljšo dobo. kronične alkohi ;i-
č-rke K. Mik. 

ženske v podhranjenem stanju in 
končno tiste, ki so obremenjene s 
prirojeno dispozicijo. 

Najnovejše diagnostične meto-
de znatno pomagajo pri odkriva-
nju in nadziranju te bolezni. 
Dolžnost žensk samih je, da se 
zavedajo pretečih možnosti in se 
pravočasno posvetujejo s svojim 
zdravnikom. Dosedanja opaža-
nja dokazujejo, da dosegamo 
najboljše uspehe, če takoj po 
prenehanju mesečnega perila 
ostanemo budni in ob pravem 
času začnemo z rednim zdravlje-
njem — in to neprekinjeno celih 
6 let. 

•Sestavek scni u- nouiil : p ; 
datkih Ha iHd^her A. 

G. • -;tz Z.: 
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Dober dcn prvi t jeden v noven leti! Kak ste kaj storega pokopa-
li? Mija z mojo Miciko srna bla v tisti na jboj dugi noči duma v krogu 
svoje družine Seke, pujceka, mujceka, peseka no svinjskega meseka 
no korpflaše vina seveda. Bilo je kot nekoč na poročno noč, samo ma-
lo drgačik. Gdo sta se cengara na vuri opulnoči eden gor na drugega 
spravla, te sma si prek programa na televiziji zdrovje no srečo povo-
ščila, malo do najbližjih sosidov stopila, nekaj jih je tudi k nama pri-
šlo, te pa saj vete kak gre naprej: Živjo, živjo — vun ga spij, pa spet 
drugega nalij no tak naprej . . . Tak, ke potli kumer do štampeta pri-
deš no še na družinske obveznosti pozobiš. Pa saj je samo enkrat na 
leto Silvestrovo. 

Ja, na novega leta den pa sma mela z Mico samo svinjsko meso 
na mizi no nič kurečjega. To pa zato, ker že stori običaj to tak zahte-
va. Svinjsko mora biti na mizi zato, ker gospa svinja rivle z rilcom vir-
stvo naprej, kura pa ga brca z nogami nazaj. Iz toga sledi nauk: Če bi 
hteli našo virstvo na zeleno vejo spraviti, te bi se mogli še boj s svinje-
rejo ukvorjati. Moja hčer, ki v mesti živi mi je to ovokrot provila, da 
zavolo visokih cen svinjskega mesa beseda SVINJA že dugo neje več 
žaljivka. Če si kumi negda reka, da je svinja, si lehko celo kaznovani 
bija, gnešji den pa je to izraz spoštovanja do tistega, ki ga s toto do-
močo živoljo krstiš. Vidite, kak se cajti spreminjajo. Tudi običaji so 
različni: nekda smo samo Božičeka svetili, zdaj pa smo še dedeka 
Mraza fcoj dobili. Meni je pač vseeno kokšni je praznik, samo, da je v 
dobri družbi kaj dobrega za na mizo djoti. Hteja pa me je moj sosid 
Franca nategnoti. Pa ne tak kak si zdaj mislite, saj je čista normalni 
moški: Odo so pri njih jaslice no novoletno jelko kranclali, je posla 
svojega najmlajšega otroka po mene, da moren hitro k njim priti. Mi-
sla sen, da se je kaj hujdega zgodilo no sen hitro k sosedi stopa. Vsi 
pri hiši so se smejoli no mi rekli, da so me zato poklicali, ker jin v bo-
žičnih jaslicivh en osel fali. Hec je pač hec. Brez heca nega deca. Sre-
čno - LUJZEK 

Vandalizem na starem 
ptujskem pokopališču 

Zadnje čase smo že večkrat zasledili v dnevnem časopisju o van-
dalizmu na mestnih in vaških pokopališčih. Na ptujskem starem po-
kopališču je bil nedaven napad zlikovcev porazen. Okrog deset na-
grobnih plošč je izruvanih in polomljenih, ponekod so iztrgana sveti-
la, drugod spet polomljeni robniki in ograje grobov. Opazno je, da se 
ta vandalizem širi tudi na javne objekte, prometne znake in mestne 
nasade. 

Menim, da bi bil skrajni čas, da bi naša družbena samozaščita 
morala delovati tudi v tej smeri, sicer se bo vandalizem in cinizem 
razširil tudi na pomembna obeležja iz naše zgodovine. Mladino v šo-
lah pa bi morali bolj vzgajati v spoštovanju do naših umrlih in z več 
pietete do družbene imovine in kulturnih spomenikov. 

B. L. 

Posvet zbiralcev 
mleka 

v okviru Kmetijske zadruge Ptuj deluje 106 kmetov — zbiralcev 
mleka, ki bodo ob koncu leta 1985 zbrali prek 13 milijon(?v litrov mle-
ka. v petek, 20. decembra, dopoldne so se skoraj vsi zbrali v delav-
skem domu Franc Kramberger v Ptuju, kjer so jih seznanili z novimi 
pravicami in dolžnostmi za sezono 1986. V ta namen so v KZ Ptuj iz-
dali poseben zbirnik vseh pravic in nalog in jih po ustni obrazložitvi 
tudi v pisni obliki posredovali vsem zbiralcem. Njihova vloga pri od-
kupu mleka je namreč izredno pomembna. V nadaljevanju posveta pa 
so udeleženci prisluhnili zanimivemu predavanju o prehrani in selek-
ciji krav molznic — predaval je inžener Florijan Peperko iz Obdrav-
skega zavoda za veterinarstvo in živinorejo v Ptuju, ob koncu pa so 
zbiralce opozorili tudi na ravnanje z molznimi stroji ter predvsem na 
higieno mleka, ki zadnje čase ni več tako intenzivna. 

- OM 

Udeležba na posvetu zbiralcev mleka je bila zelo dobra. 

Učenci iz Hildna na proslavi ob 29. novembru. Predrag Krajnc recitira pesem Republiki za praznik 

Praznovanje dneva republike med zdomskimi klubi 
Mesec november je pravgotovo eden tistih 

mesecev, ko so društva zdomcev najbolj akti-
vna. Saj ne mine niti ena sobota oziroma ne-
delja brez kakšne športne ali kulturne zaba-
vne prireditve posvečene dnevu republike. 
Letos je bila še posebno poudarjena 40. oble-
tnica svobode. 

2e v začetku meseca je bil kegljaški turnir 
za pokal skupnosti jugoslovanskih klubov za 
področje konzulata Diisseldorf. Izvedla ga je 
kegljaška sekcija SKŠD Maribor iz Hildna 
pod vodstvom Jožeta Avguština na domačem 
kegljišču. 

Na tem turnirju smo sodelovali s prvo in 
drugo moško ekipo ter eno žensko. Ženska 
ekipa Hildna je zasedla tretje mesto. Prva 
moška ekipa Hildna je zasedla prvo mesto, s 
tem pa se je uvrstila še v finale štirih skupno-
sti — Dusseldorf-Wuppertal-Duisburg in 
Munster, ki je bil v Mettmanu. Tudi na tem 
turnirju je ekipa Maribora osvojila prvo me-
sto in prehodni pokal. Letos smo tudi — pr-
vič — sodelovali na šahovskem turnirju, ki je 
bil v Diisseldorfu, osvojili smo tretje mesto. 

Naj omenim, da bo naše društvo tekmova-
lo tudi v novoustanovljeni šahovski »jugo« 
ligi na področju Diisseldorfa. Liga šteje tre-
nutno deset ekip. 

Množično smo se udeležili tudi centralne 
proslave jugoslovanskih klubov področja 
Dusseldorf ob dnevu republike, ki je bila v 
Dusseldorfu 22. novembra 

V akademskem delu proslave so nastopali 
učenci vseh šol dopolnilnega pouka in v vseh 
jezikih narodov Jugoslavije. Hildensko šolo 
je zastopal učenec Predrag Krajnc z recitaci-
jo pesmi republiki za praznik. V zabavnem 

delu proslave sta nastopala pevca Lepa Bre-
na in Miroslav Ilič ter ansambel Sladki greh. 
Blizu dva tisoč obiskovalcev, ki so prišli 
kljub delovnemu dnevu od blizu in daleč, je 
bilo s programom zelo zadovoljnih. Ob tej 
priložnosti je Skupščina jugoslovanskih klu-
bov področja konzulata Diisseldorf podelila 
najvišja priznanja — pohvale tistim članom 
društev, ki so s svojim delom in trudom naj-
več prispevali k uspehom matičnih društev in 
skupnosti klubov. Iz društva »Maribor« so to 
odličje sprejeli naslednji člani: Marija Plohi 
— naša dolgoletna blagajničarka. Tone Šešek 
— gospodar in duša kluba, Jože Avguštin, ki 
mu gre pohvala za izredne uspehe, ki jih ža-
njejo naši kegljači (naj omenimo, da kegljajo 
poleg njega še žena ter sin in hčerka kot mla-
dinca), Ernest Vidovič — eden od soustano-
viteljev društva — nekaj časa tudi podpred-
sednik in vseskozi aktiven, pa še naš prvi 
predsednik društva Jakob Hebar — eden od 
ustanoviteljev SKŠD Maribor ter naš sedanji 
predsednik Franc Rašl, ki je izredno marljiv 
v društvu in pri skupnosti klubov. Bil je tudi 
predsednik Skupščine klubov Dusseldorf. 
Skoraj vsi omenjeni člani so iz okolice Ptuja. 

Dan kasneje, to je v soboto 23. novembra 
pa je imelo proslavo naše društvo. Mirno lah-
ko trdim, da je ta prav lepo uspela, čeprav 
smo imeli pred tem precej težav s prostorom 
za izvedbo proslave. Ni nam preostalo druge-
ga kot da smo najeli plesno dvorano nekega 
gostišča. Zbralo se nas je čez dvesto obisko-
valcev od blizu in daleč — tudi do 30 km in 
še več. Učenci slovenskega dopolnilnega 
pouka iz Hildna so pod vodstvom učiteljice 
Mare Merljak pripravili krajši pester pro-
gram. Nastopili so tudi otroci male šole, ki jo 

že dalj časa vodi Živa Krčtlinger. Nekaj 
učenk in učencev je bilo sprejetih v pionirsko 
organizacijo. Tem je najprej spregovoril ne-
kaj besed o pomenu te organizacije konzul iz 
Diissldorfa Krunoslav Zrnac. Nato pa jim je 
podelil rutice, značke, ključe ter spominsko 
knjigo in jim zaželel vse najlepše v nadalj-
nem šolanju. 

V zabavnem delu proslave so igrali fant je 
naše sekcije — kvintet Statenberg. Tokrat so 
se še posebno potrudili, tako da so bili prav 
vsi zadovoljni. 

Na ta dan je imelo proslavo tudi S. K. Š. 
E). »Slovenski zvon« iz Krefelda. Tudi pri 
njih je proslava prav lepo uspela. V zabav-
nem delu je nastopal ansambel Boža Majer ja 
»Odmev z gore« iz Morsa. Zadnjo soboto v 
novembru je imelo proslavo še društvo dr. 
Franceta Prešerna iz Burscheida. Imeli so lep 
program, ki so ga izvedli učenci slovenskega 
dopolnilnega pouka iz Burscheida, Remsch-
lida in drugih krajev. Za zabavo so skrbeli 
ansambel Ota Lesjaka iz Hildna in tamkajš-
nji marljivi člani društva. 

Ko že omenjam slovenski dopolnilni pouk 
naj dodam, da smo pred kratkim dobili od-
delek tudi v VVuppertalu. Zasluga zanj pa gre 
največ tovarišicama Mari Merljak, ki uči ta 
oddelek in Živi Krotlinger. 

Na kraju na j še dodam, da se še vedno 
pridno zbiramo v društvenih prostorih in to 
ob sobotah in nedeljah. Najbol j zvesti in 
pridni med nami so igralci štajerskega karta-
nja — »šnopsanja«. Med njimi sta najboljša 
Janez Štrafela in Tone Freinkovič. 

Na koncu želim pozdraviti vse v uredni-
štvu in bralce — doma in na tujem! 

Rudi Potrč 

Seksplozija!? V nedeljo, 15. decembra, smo 
si v ptujskem gledališču lahko 
ogledali predstavo Satirično ero-
tičnega teatra iz Beograda z na-
slovom Sexplozija. Naslov je ze-
lo ustrezal, saj je v resnici šlo za 
eksplozijo cenenih, cirkusantsko 
predstavljenih skečev, pobranih 
z vseh strani brez vsebine in hu-
morja. 

Že pogled na oder je gledal-
cem naznanil, kaj bo lahko videl. 
V ozadju scene je bil razpet ki-
čast plakat z motivi in simboli, ki 
na j bi imeli opraviti z erotičnost-
jo. Pred plakat sta bila položena 
dva lesena zaboja in nekje ob 
strani, točneje pod odrom hreš-
čeč magnetofon, ki je oddajal 

mešanico narodnih, zabavnih in 
klasičnih skladb, ob katerih je 
ženski del ansambla odpiral le 
usta. Glasba ji je bila v pomoč za 
lažje pozibavanje z boki v ritmu 
in mimo ritma, ob tem pa so 
spuščale šeJcrike in vzdihljaje, se 
slačile in oblačile (da bi se lahko 
nato spet slačile). S temi »slači« 
prizori pa so opravile pomemb-
no nalogo, saj bi drugače pred-
stava trajala le pol ure. »Igralki« 
žal ne morem tako imenovati, 
ker njihovo početje ni bilo niti 
malo podobno igranju. Torej 

igral je moški del oz. dva igralca 
s pomočnikom, ki se je včasih 
sprehodil od magnetofona prek 
odra in nazaj. 

Vsebino bi lahko označili kot: 
variacije na temo sex. Smiselno 
pa ni pomenila ne norčevanje iz 
sramu ali predsodkov do golega 
telesa ali do erotike, temveč je 
vse skupaj dišalo (ali smrdelo) 
po prostaštvu. 

Za konec so zapeli še pesmico, 
da smo se vsi rodili enaki in se-
veda goli in da se tega ni kaj sra-
movati. Da bi nam to povedali. 

še bolj pa pokazali, so prišli celo 
iz Beograda (seveda je temu pri-
merno bila tudi cena — 500 din). 

O odzivu gledalcev ni potreb-
no govoriti, saj je dovolj zgovo-
ren bil kratek, le nekaj sekund 
trajajoč aplavz, ki pa so si ga 
igralci sami že umetno podaljšali 
s tem, da so predstavili vsakega 
igralca posebej (Lepo Radico, 
debelega Mičota . . . ) 

Gledalci so prišli v gledališče, 
videli nekaj kar z gledališčem ni-
ma nič skupnega ter odšli z gren-
kim spoznanjem, da niti v gleda-
lišču več nismo varni pred ki-
čem. 

Sanja Bogdanovič 

Popravni izpit za cirkulanski »Feni« 
Morda malo nenavaden na-

slov za članek, pa vendar dovolj 
zanimiv in aktualen za današnji 
čas. Težka gospodarska situacija 
na vseh ravneh in področjih in-
vestiranja, ni novih gradenj, zato 
je tudi v Cirkulanah zadnje čase 
bolj trezno razmišljanje o gradnji 
kulturnega doma oziroma dvora-
ne. Sestanek, katerega j e sklical 
predsednik Krajevne konference 
SZDL, je imel le dve točki dnev-
nega reda: Poročilo gasilskega 
društva Cirkulane o porabljenih 
sredstvih KS za njihove garaže 
ter nadaljna »uspda« kulturnega 
doma. Vabljeni so bili tudi vsi 
predsedniki vaških odborov ter 
drugi odgovorni v KS, vendar se 
žal vsi niso udeležili tega zname-
nitega sestanka. Po vsebini in ak-
tualnosti je bil eden redkih v Cir-

kulanah. Najbol j kritičen je bil 
predsednik vaškega odbora iz 
Dolan, ki je zelo kritično ocenil 
celo najbolj odgovornih v KS in. 
v gasilskem društvu okrog iz-
gradnje kulturnega doma v Cir-
kulanah. Res škoda, da najbolj 
odgovornih ni bilo na tem se-
stanku. 

Mislim da je to trenutno naj-
bolj vroča in žgoča tema na mno-
gih sestankih od vsega začetka 
tega srednjeročnega obdobja. 
Zato se seveda ne smemo niti 
preveč čuditi, če ljudem že po-
puščajo »živci« na račun kultur-
nega doma. Vprašanje je na dla-
ni, ali bo popravni izpit uspešen? 
Moral bo biti za vsako oceno. 

Nasloniti se bomo morali na la-
stne sile, znanje, sposobnosti v 
KS Cirkulane in skoraj gotovo, 
da se bo nekaj premaknilo oziro-
ma rodilo, sicer zelo pozno, ven-
dar upanje na bolje je tudi nekaj. 
Ne smemo pa dovoliti, da mora-
mo javno in pošteno povedati 
vsem krajanom, da prvotna za-
misel o izgradnji kulturne dvora-
ne na lokaciji sedanjega gasilske-
ga doma ni bila dovolj stroko-
vno, politično, in samoupravno 
utemeljena. Gradbeni odbor, ki 
je bil za to izvoljen v letu 1983, 
ni kdove kaj naredil za izgrad-
njo. Na sestanku je bilo tudi 
poudarjeno, da niso krivci samo 
gasilci, vendar žal vsaka šola ne-

kaj stane. Velike finančne težave, 
ki so ves čas pestile gasilsko dru-
štvo, in drugI problemi v samem 
gasilskem društvu so botrovali, 
da nas je vse skupaj čas krepko 
prehitel, kot že velikokrat doslej 
pri napredku v Halozah. 

Dokončno ta sestanek ni mo-
gel razrešiti vseh vprašanj, ki jih 
ni malo in so zelo zapletena, ven-
dar pa je le dal nekatere konkret-
ne in nove usmeritve ter rešitve 
za izgradnjo kulturnega doma v 
Cirkulanah, katerega pogrešamo 
že več desetletij. Tudi ta kulturna 
investicija v letu 1986 naj dobi 
širšo družbeno moralno podporo 
vseh delovnih ljudi v KS Cirku-
lane. Janez Korenjak 

Bomo vzdržali tudi tako? 
v Narapljah se mladinci srečujemo z novim 

problemom. 
Mladinci smo namreč edina DPO v tem nerazvi-

tem Haloškem kraju, igramo pomembno vlogo na 
kulturnem in družbenopolitičnem področju ter v 
samem razvoju kraja. Sam kraj se srečuje s proble-
mom izseljevanja mladine v mesto. Kako ne bi, saj 
jim ne nudi niti najpomembnejšega. Mlad človek 
je namreč poln elana, revolucionarnosti, želja po 
zanimivem, nesamotnem življenju. Tukaj je tudi 
pred leti delovalo gasilsko društvo, ki je prenehalo 
delovati iz neznanih vzrokov. Prav tako so zaprli 
podružnično OŠ »Miran Sagadin« zaradi pre-
majhnega števila otrok oziroma šolarjev. 

OŠ Majšperk je mladincem zaupala primeren 
prostor v nekdanji OŠ. Po sedmih letih delovanja 
OO ZSMS je ta prostor zasedla DO TVI Majšperk 

brez prejšnjega obvestila oz. dogovora ^ mladinci. 
Zamenjali so ključavnice in zaklenili gradivo ter 
inventar, ki smo ga uporabljali mladinci. Sami 
smo si poiskali drugi prostor in ga pod težkimi po-
goji zasilno uredili. Kmalu pa je DO TVI Maj-
šperk zasedla tudi ta prostor in ga spremenila v 
skladišče s surovinami. Na pritožbe OO ZSMS 
»Miran Sagadin« Naraplje se predstavnik DO 
TVI in KS Majšperk nista zmenila ter zadevo vze-
la zelo neodgovorno in neresno. 

Tako smo ostali prepuščeni sami sebi. Sedaj pa 
OO ZSMS, ki je zelo pomembna za delovanje v 
tem kraju, nima primernega prostora. Ostali smo 
praznih rok, vrženi na cesto. Lahko se zgodi, da 
bomo zaradi tega problema mladinci prenehali 
aktivno delovati. Kdaj bo ta problem rešen, nam 
ni znano. Branko Korez 
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Sneg preprečil 
pokritje preše 

Vinarski muzej na prostem še vedno ni povsem dokončan, saj so 
tudi to jesen tekla intenzivna zaščitna dela .na eksponatih kot so 
premazi in gradnja ostrešja za prešo. Slednja je tudi tako lepa in dra-
gocena — izhaja iz 1832 leta, da jo je potrebno dodatno zaščititi pred 
vremenskimi vplivi in prehitrim propadaniem. 

Kljub zelo lepemu poletju in jeseni ni bilo moč pravočasno zago-
toviti lesa, ki je iz podrtih hlevov v Podlehniku. Akcijo namreč vodi 
kolektiv TOZD Slovenske gorice Haloze in je večina dela opravljene-
ga takorekoč prostovoljno, eksponati in material za gradnjo pa iz ta-
kih in podobnih akcij — torej, ko je na volio. 

»Ker so v Podlehniku kasnili s podiranjem hlevov, v Ptuju nismo 
mogli pravočasno postaviti ogrodja in ga pokriti. Presenetil nas je 
sneg. V času lepih dnevov pa nismo imeli na voljo pokrivača. Vemo, 
da teh ljudi skorajda več ni. Ta, ki ga imamo, pa ni imel prostih dni. 
popoldanski čas pa žal prekratek, da bi se splačalo sploh začeti. Tako 
smo se odločili, da bomo pokrivanje opravili spomladi, ko bo topleje 
in daljši dan,« pravi dr. Štefka Cobljeva, ki zbirko strokovno ureja. 

Izpovedova la nam je tudi s kakšnimi težavami so pnšli do pri-
memo obdelane slame, ki je danes ni moč kupiti. Dobili so jo v skoraj 
nedostopnem delu Haloz, kamor celo s kamionom ni bilo moč pripe-

Sicer pa je kompleks vinarske zbirke na prostem skoraj končan. 
Urediti je potrebno še ograjo, ko bo spet odpisan kakšen sod, postavi-
ti ustrezni vodnjak, malenkosti dodati v hiši in podobno. 

Dr. Cobljeva še dodaja , da sama hiša ne bo mogla služiti za proda-
jalno spominčkov (kar nekateri menijo), lahko pa bi ob vhodu posta-
vili ustrezni kiosk, s katerim ne bi motili videza muzejskega komplek-
sa. Poseben problem pa je urejanje rimskega zidu in odstranitev vse-
ga, kar sedaj močno kazi ta predel. Vendar to že ne sodi več v pristoj-
nost Slovenskih goric, ki pa so že dale pobudo, da bi ta dela opravili. 

mš 

Osmih pa ne poznam ^ 
Tudi v ptujski občini smo štipendisti Titovega sklada. Dvajset nas je. Ra-

vno dovolj za en klub. Klub štipendistov Titovega sklada. Ustanovili smo ga v | 
soboto, 14. decembra. Vendar je naš klub pravzaprav ustanovila OK ZSMS Ptuj { 
kot obliko interesnega delovanja in povezovanja članov ZSMS, deloval pa bo v : 
okviru sveta za vzgojo in izobraževanje. Povezovali pa se bomo v Klub Titovih ; 
štipendistov podravske regije s sedežem v Mariboru. 

Pnšio nas je deset (pa še dva, pet minut pred koncem), tudi Albin Kopše, 
predsednik skupščine občinske skupnosti za zaposlovanje, in Ivan Rojs, pred-
sednik OK ZSMS, sta bila z nami. Se pravi sedem (pardon, osem) študentov, 
ena učenka in dva (oziroma trije) mladi delavci ter dva gosta, ki sem ju že pred-
stavila. Osmih ptujskih Titovih štipendistov pa še ne poznam. Upam, da jih 
bom spoznala naslednjič. 

Potem seje začel naš razgovor. Najprej smo obravnavali pravila o organizi-
ranosti Kluba štipendistov Titovega sklada in jih tudi sprejeli. Ker brez pred-
sednika in predsedstva ne moremo delovati, smo jih hitro izvolili. Brez debate 
smo se odločili, da bo naš predsednik Bojan Mihelač, njegova namestnica pa 
Tanja Nikolovski-Robinščak. Pa še trije člani predsedstva so, učenka, študentka 
in mlad delavec. Sledila je razprava o problematiki delovanja Titovega sklada 
oziroma o problematiki štipendistov. Mladih delavcev, ki imajo prav gotovo 
več problemov kot študentje, m bilo dovolj, da bi veliko povedali, le to, da se 
mladi delavci čedalje redkeje odločajo za štipendije Titovega sklada za študij 
ob delu, še bolj redko pa za študij iz dela, da so te štipendije za mlade delavce 
prenizke, pogoji oziroma obveznosti, ki jih imajo štipendisti, pa zelo zahtevne. 
Izvedeli smo tudi, da je bila letos prvič podeljena štipendija Titovega sklada za 
podiplomski študij ob delu. Govorili smo še o višini štipendij za študente, o pri-
dobivanju novih štipendistov, o izplačevanju in izračunavanju štipendij in o 
možnostih za družbeno-politično aktivnost Titovih štipendistov, pa še o njiho-
vem študijskem uspehu. 

Odločili smo se, da se bo predsedstvo pogosteje sestajalo, naslednji zbor 
vseh štipendistov Titovega sklada pa bo januarja, med počitnicami (ki niso poči-
tnice). Že se veselim, da bom spoznala še tistih osem. Povedali bodo, kakšne 
probleme imajo in kaj mislijo o statutu Titovega sklada za štipendiranje, ki ga 
prav gotovo imajo v kakem predelu. Ce ga še niste prebrali, imate čas do janu-
arja, pa tudi predsedstvo se bo do takrat še veliko ukvarjalo z njim in pripravilo 
konstruktivne pripombe. Vidimo se januarja! 

Ce pa se hočete kdaj udeležiti družabnega večera članov kluba, sveta za 
vzgojo in izobraževanje, članov predsedstva OK ZSMS, komisije za IPD, centra 
za obveščanje in propagando ter centra klubov OZN, sploh ni treba znati plesa-
ti, le na ženske nožice in moške obrazke se morate spoznati . . . 

Hec mora biti. 
Valja Aleksič 

IZ 
M U Z E J S K E 
F O T O T E K E 
Sredi junija 1942 je postal ko-

mandir Slovenskogoriške čete 
Franc Osojnik. Pod njegovim 
vodstvom so borci Slovenslogo-
riške čete izvedli več mamših ak-
cij. V noči na 7. junij 1942 je četa 

Poskušala rešiti svoje sodelavce 
ranča Rajšpa, n je jovo ženo 

Marijo in Vincenca Frica, katere 
je imel okupator zaprte na orož-
niški postaji v Vintarovcih. Pri napadu na orožnlško postajo so parti-
zani ubili orožnika Johana Loidla in Leopolda Zemljiča, zaprtih so-
delavcev pa niso mogli rešiti, kajti orožniki so jih že pred napadom 
odpeljali v ptujske zapore. 

Po napadu na orožniško postajo se je četa zaradi okupatorjevih 
nenehnih preiskav umaknila iz občin Trnovska vas in Destrnik v obči-
no Juršinci, kjer si je poiskala zatočišče pri (^mači j i Franca Toplaka, 
velikokrat pa so si poiskali zatočišče tudi v Cušovi zidanici v Gradiš-
čaku pri Velovlaku. Še isti mesec je četa minirala progo med Ptujem 
in Dornavo, prerezala telefonske žice ter minirala most nad železni-
ško progo v Rogoznici, ki pa so jo zaradi slabega razstreliva le nekoli-
ko poškodovali. Ob vseh teh akcijah so se borci pripravljali tudi na li-
kvidacijo krajevnega vodja Heimatbunda v Cerkvenjaku Adalberta 
Sulterja, ki je zatiral Slovence, vendar je situacija nanesla, da so na-
mesto nj^ega likvidirali 14. julija orožnika Johana A|tenburgerja in 
Franca Bezjaka. Zelo ostro so borci čete nastopili proti domačim iz-
dajalcem, ovaduhom. 23. julija 1942 so ustrelili slugo iz Kicarja, 6. av-
gusta so ubili Zanuja iz Levanjc, 7. avgusta so ustrelili Remiha iz Ja-
nežovc, na predvečer poslednjejga boja pa so ustrelili ovaduha Stanka 
Pernata. V začetku avgusta je četa najiadla sedež občine na Polenša-
ku, kjer so zaplenili pisalni strm ter živilske karte. Še isto noč so iz-
vedli rekviziciio v trgovini nemČurja Gracerja; zaplenili so mu šotor-
sko blago, radio in večjo količino živil. 

Na vse te akcije je okupator odgovoril s strahotnim nasiljem nad 
prebivalstvom; pričel je zapirati podpornike osvobodilnega gibanja, 
strahovito pa se je znesel nad družinami borcev čete. Med drujgim je 
aretiral tudi Osojnikovo družino. Osojnikovo sestro Marijo, njegovo 
ženo Ivanko ter mater je okupator najprej pripeljal v ptujske zapore, 
nato na Bori, kasneje pa so bile odpeljane v koncentracijsko taborišče 
Osvviecin. Z aretacijo Osojnikovin je padla najtrdnejša partizanska 
postojanka, Osomikov dom je hkrati pomenil tudi rojstni kraj Sloven-
skogoriške čete. Bil je tudi sedež ptujskega okrožnega komiteja od de-
cembra 1941 pa do junija 1942, ko so aretirali Osojnikove. 

Irena Mavrič 

Oso^nikova domačija v Desencih — rojstni kraj Slovenskogoriške čete, 
sedež ptujskega okrožnega komiteja od decembra 1941 m do junija 
1942, saj so tuKaj^prebivali trije njegovi člani: Jože Lacko, Franc Kram-
berger in Franc Osojnik. 

Delegatski novorek 

Delegati se večkrat pritožujejo 
zaradi preobsežnosti in jeziko-
vne nejasnosti gradiva, ki ga do-
bivajo v obravnavo in na podlagi 
katerega morajo sklepati o po-
membnih rečeh našega družbe-
nega in gospodarskega življenja. 
Zato se nam zdi prav, da pogle-
damo vzorec besedila, s kakrš-
nim imajo navadno opraviti. Ne 
da bi posebej izbirali, smo segli 
po gradivu, ki nam je najprej pri-
šlo v roke. Njegov naslov se gla-
si: Povzetki samoupravnih spo-
razumov o temeljih planov sa-
moupravnih interesnih skupnosti 
materialne proizvodnje in druž-
benih dejavnosti Ljubljane za 
obdobje 1986-1990 ter predlog 
samoupravnega sporazuma o 
združevanju sredstev za naloge 
SLO za obdobje 1986—1990. 
Delegacijam sta to poslala me-
stna konferenca SZDL Ljubljana 
in mestni svet Zveze sindikatov 
Ljubljana. Našo pozornost je 
pritegnilo več odlomkov; najbolj 
smo se zadržali pri tistem, ki je 
delo koordinacijske komisije za 
družbene dejavnosti pri izvršnem 
svetu ljubljanske mestne skupšči-
ne in je v gradivu natisnjen na 
10. strani. Govori o delu in fi-
nanciranju otroških vrtcev, glasi 
pa se takole: 

»Mejne dejavnosti vključne v 
dodatni program občinskih SOV 
in še posebej v MSOV bomo še 
vnaprej sofinancirali s prizade-
vanjem, da se naloga, ki prete-
žno soupada v delokrog področ-

ja otroškega varstva v celoti 
prevzame z vsemi obveznostmi 
in odgovornostmi za sofinancira-
nje programa. Tiste mejne dejav-
nosti, ki pretežno pripadajo dru-
gi interesni skupnosti bomo opu-
stili sofinanciranje, za kar pa bo 
sklenjen poseben sporazum. 

Programi občinskih in MSOV 
se bodo v enotnem ljubljanskem 
prostoru uresničevali enotno po 
načelu medsebojne solidarnosti. 
V ta namen se bodo združevala 
sredstva po enotni stopnji pri-
spevanja, prav tako pa bodo tudi 
neposredni uporabniki v enakih 
pravicah in dolžnostih v izpol-
njevanju obveznosti do plačila 
oskrbnih stroškov v W O . « 

Delegatom so najbrž znani še 
hujši primeri, toda nam se zdi že 
tole zelo "neustrezno, posebno 
ker je v uvodu zapisano, da je to 
gradivo »pripomoček k javni 
razpravi, ki naj bi omogočila de-
legacijam in delegatom v skup-
ščinah SIS, da b o d o / . . . / bolj 
kvalitetno obravnavali svoje 
srednjeročne planske akte« (mi-
mogrede: »bolj kvalitetno« se po 
naše pravi »bolje«). Kako naj 
pripomoček pomaga, ko pa je v 
njem polno slovničnih napak. 

slogovnih nerodnosti in nejasno-
sti? Že za pravopis bi bilo treba 
bolj poskrbeti (kup vejic idr.); v 
skladnji otežujejo razumevanje 
notranje neusklajene besedne in 
stavčne zveze (npr. Tiste mejne 
dejavnosti / . . . / bomo opustili 
financiranje / . . . / ) ter prezaple-
tene samostalniške besedne zve-
ze (npr. v stavku »bomo tudi ne-
posredni uporabniki v enakih 
pravicah in dolžnostih v izpol-
njevanju obveznosti do plačila 
oskrbnih stroškov v VVO«); za 
širši krog je nejasna kratica 
MSOV, posebno v zvezi »občin-
skih in MSOV«; delegatski čas, 
pozornost in papir krade pleona-
stična gostobesednost (npr. delo-
krog področja otroškega varstva, 
medsebojna solidarnost, prav ta-
ko pa bodo tudi), k težavnosti 
pripomore nepotrebna raba trp-
nika s »se« idr. Odlomek smo 
skušali izboljšati; napisali smo 
takole: 

Mejrue dejavnosti iz dodatnega 
programa občinskih SOV (skup-
nosti otroškega varstva) in / še 
posebej / mestne SOV bomo sofi-
nancirali še naprej; ob tem pa si 
bomo prizadevali, da bi za tiste 

naloge, ki večinoma spadajo v 
okvir otroškega varstva, sami 
prevzeli /vse obveznosti in / od-
govornost za celotno financira-
nje. Tiste mejne dejavnosti, ki 
večinoma pripadajo kaki drugi 
interesni skupnosti, pa bomo po 
sklenitvi posebnega sporazuma 
nehali sofinancirati. 

Programi mestne in občinskih 
SOV se bodo na ljubljanskem 
območju uresničevali enotno in 
solidarno. V ^ namen bomo 
združevali sredstva po enotni 
prispevni stopnji pa tudi nepo-
sredni uporabniki bodo izenače-
ni glede pravic in dolžnosti pri 
plačevanju oskrbnine v vrtcih. 

Ker nismo prepričani, ali smo 
besedilo čisto prav razumeli (ka-
ko pa so ga razumeli delegati?), 
si nismo upali popravljati ali iz-
puščati še nekaterih izrazov (ti so 
v besedilu zaznamovani s pošev-
nimi oklepaji), da ne bi mogoče 
zapisali česa, česar ustvarjalci pr-
votnega besedila gotovo niso mi-
slili. Vendar je že iz prenovljene-
ga besedila gotovo zadosti očit-
no, da bi bilo delegatsko gradivo 
lahko marsikdaj krajše in jasnej-
še, s tem pa tudi učinkovitejše. 

Morebitne predloge, kritike in 
opozorila v zvezi s slovenščino v 
javni rabi pošiljajte na naslov: 
JEZIKOVNO RAZSODIŠČE, 
Republiška konfrenca SZDL 
Slovenije, Ljubljana, Komenske-
ga 7. 

Srečanje med Nacetom in Matom oziroma Tajčetom je bilo nad-
vse prisrčno, saj sta v težkih letih med prvo svetovno vojno skupaj bo-
sopetila v šolo Žetale, v jeseni skupaj rabutala grozdje in bila enkrat 
zaradi tega tudi pošteno tepena od nadučitelja Sotoška. Potem je mo-
ral Tejče služit na Dravsko polje za pastirja, Nace pa je nekaj let s sta-
rejšimi »mojstri« hodil tesarit, dokler se ni priženil v Peklačo. Od ta-
krat se s Tejčetom praktično nista več srečala, zato sta si imela sedaj 
toliko več za povedati. 

Tejče je Nacetu zaupal, d a j e komunist že od leta 1938. Doma te-
ga še sedaj ne vedo in bolje tudi, da ne zvejo, ker se boji, da bi to pre-
več prizadelo njegove pobožne sestre. 

Veliko sta si imela drug drugemu za povedati o dogajanjih med 
okupacijo. Načeta pa je še posebej zanimalo, kako delajo v Beogra-
du, kjer že skoraj eno leto živijo v svobodi. Nad odgovori je bil Nace 
nekoliko razočaran, čeprav je Tejče pripovedoval z navdušenjem. 

Bil je poverjenik sindikata v tovarni, že v začetku leta so v tovar-
nah izvolili delavske zaupnike. Plače imajo že urejene, vendar pri-
manjkuje živeža in drugega blaga, zato cveti črna borza. Partija deluje 
še delno v ilegali, zato težišče dela v tovarnah prenašajo na sindikat. 
Skozi sindikat tudi pridobivajo ljudi za Partijo. Partijci v Beogradu 
delajo zelo dobro, so povezani z delavci in z množicami, »saj tudi ne 
moreš biti komunist, če nisi povezan z narodom« je poudaril Tejče in 
v zanosu nadaljeval: »Ko bo narod spoznal naše delo, spoznal, da se 
partijci borimo za delovno ljudstvo, nas bo druEiče cenil!« 

Razgovor s prijateljem iz otroških let in sedaj prekaljenim komu-
nistom je Nacetu.dal precej snovi za razmišljanja. Ce niti \ Beogradu 
niso v enem letu zgradili socialistično družbe, kako jo bomo potem 
pri nas, v tem zaostalem kmečkem okolju. Ta ra/mišljanja so mu vse 
bolj utrjevala spo /nan ja . da bo bo) /a st>tiali/L'm šc dolg, da ne ho 
moč urediti vsega v par letih,-kot so si mcxi NOH in si šc tudi sedaj ne 
kateri predstavljajo . . . 

Med demobiliziranci je bil tudi Karel. Prijavit in na klepet k taj-
niku KNOO je prišel "v uniformi, ki se mu je bolj podala kot ponoše-
na civilna obleka. Bil je dvakrat odlikovan za hrabrost, prvo medaljo 
je dobil že jeseni 1944, drugo pa po osvoboditvi. Kot drugi fantje, je 
tudi on bil mobiliziran v nemško vojsko. Enota, ki ji je bil dodeljen, 
s e j e zadrževala nekaj časa v Bosni. Hitro je našel pot k partizanom, v 
spopadih je imel opravka v glavnem z ustaši, ki so ga enkrat celo uje-
li. Toda hrabrega sreča nikoli ne zapusti in prav temu se ima zahvali-
ti, da si je rešil življenje in prišel nazaj med svoje tovariše. 

»Vidiš, sedaj sem tu«, je nekoliko trpko dejal. Karel, ko je končal 
pripoved o vseh strahotah, skozi katere s e j e kot borec prebijal. »Lah-
ko bi zahteval tvoje mesto« je posmehljivo dejal tajniku Frančku, »to-
da jaz nisem za pisarno. Ne rečem, sedel bi še kar takole za pisalno 
mizo, toda na papirje se dosti ne spoznam. Že v armiji sem se dogovo-
ril s tovariši, ki mi bodo uredili delo na Jesenicah. Tudi zaslužek bo 
lep.« 

Ostal je zvest tem besedam. Cez nekaj dni se je prišel odjavit za 
Jesenice. »Bodočnost je v delavskem razredu in ne v birokratih« je 
dejal v šali, ko sta si s Frančkom stisnila roki. 

Dan pred tem se je prišel prijavit tudi Lojzek, ki se je vrnil iz ru-
skega vojnega ujetnišva. Naletel je na predsednika in tajnika, ko sta 
ravno »reševala okrajno pošto«. 

Oba sta se čudila, kako to, da Sovjeti tako hitro izpuščajo nem-
ške vojne ujetnike. 

»Jaz nisem Nemec, ampak Jugoslovan« je malo zviška dejal Loj-
zek in povedal, da je bil ujet nekaj tednov pred koncem vojne. Seveda 
je rdečearmejcem pojasnil, da je Jugoslovan in kako se je proti svoji 
volji znašel v švabski uniformi. 

Naletel je na razumevajoče ljudi in komisar ga je takoj, kot »Ju-
goslavca«, postavil za brigadirja skupini nemških vojnih ujetnikov. 
Pozneje so Nemce odpremili za Sovjetsko zvezo, njega pa poslali do-
mov pomagat gradit socializem. 

»Falot ima vedno srečo«, je napol zares napol za šalo dejal pred-
sednik Simon. 

Lojzeka je to nekoliko užalilo. Dejal je, da se ni prišel samo pri-
javit, temveč je prišel tudi po svoje kolo, ki mu ga je po osvoboditvi 
OF odbor neupravičeno »zaplenil«. 

Simon je vzrojil, da je odbor njegov bicikel, ki je bil brez zračnic 
in plaščev, le začasno zasegel za službene potrebe, ženi pa je bilo iz-
stavljeno potrdilo o tem. 

V nadaljnjem besedovanju jc Simon opomnil Lojzeka na njegovo 
početje na Pohorju, kjer jc kot vcrmanšafter sodeloval z Nemci v neki 
hajki. Že lansko jesen jc tovariš Karo iz postaje VDV poizvedoval o 

•nekem »malem hudiču« u tega kraja, ki s e j e repenčil nad ljudmi po 
Pohorju. Ugotavljali so, da bi to lahko bil le on, Lojzek. Žal je Karo 
padel pred osvoboditvijo; drugače bi ga gotovo danes poisiva 

Ob tem je Lojzek nekoliko prebledel, vendar se je hitro znašel in 
začel naštevati priče, ki lahko potrdijo, da kot vermanšafter ni nikoli 
počenjal kakega nasilja. 

Končno so se sporazumeli, da bo Lojzek svoje kolo še naprej pu-
stil predsedniku K N O O za službene vožnje, vendar, če bo kolo ludi 
sam potreboval, ga bo lahko dobil. Do te razumne rešitve je prišlo 
predvsem ob spoznanju, da Lojzeku kolo brez zračnic in plaščev ne bi 
praktično koristilo, predsednik pa si samo z »gumami« tudi ne bi mo-
gel dosti pomagati. 

Med tistimi, ki so se začetku septembra vrnili iz angleškega voj-
nega ujetništva je bil tudi Jakec. Franček ga je zadnjič videl v letu 
1942. Takrat je bil manjši od njega, sedaj pa za pol glave višji. 

»Ce verjameš ali ne. šele koncem maja sem prišel v angleško uje-
tništvo in sedaj sem tu« je zadovoljen pripovedoval. 

Med vojno je imel še kar srečo. Ves čas je bil v Franciji, doživel 
sicer precej letalskih napadov in bombardiranj , toda fronte v pravem 
pomenu ni skusil. Ob invaziji je bil v nekih močno utrjenih postojan-
kah na južni strani polotoka Bretanje. Baje so pričakovali, da se bodo 
Ame-ikanci in Angleži izkrcali prav tam. Toda izbrali so krajšo pot in 
jim s hitrimi prodori onemogočili umik. Ostali so v utrdbah na »mrtvi 
straži«. Hrane je bilo v skladiščih dovolj, tudi orožja. To je bil najbrž 
vzrok, da so jih pustili več ali manj v miru tako Francozi s kopnega, 
kot Angleži z morja. » 

Po radiu so sicer slišali vesti o kapitulaciji, vendar so fanatični 
oficirji trdili, da je to le zavezniška propaganda. Toda koncem maja 
je bilo šale konec. Zavezniki so jim resno zagrozili, in predali so se 
brez boja . . . 

»REKLAMACIJE« VOLILNIH SPISKOV 
Sredi septembra so bili krajevni narodnoosvobodilni odbori pre^ 

imenovani v krajevne narodne odbore (KNO), nekaj mesecev za tem 
pa v krajevne ljudske odbore (KLO). Takrat so krajevni odbori dobili 
tudi vrnjene pregledane volilne imenike ali spiske volilnih upravičen-
cev. V njih je bilo precej imen črtanih in v opombi zapisano »okupa-
torjev sodelavec«, »hči« ali »sin izdajalca«, »imel rdečo legitimaci-
jo« in podobno. Med tajniki, ki so dobili te spiske z naročilom, d a j e 
iz njih treba »izreklamirati« vse tiste, ki so črtani, ker so to naši so-
vražniki in nimajo pravice voliti, je najprej završalo. Ocenjevali so, da 
bo to imelo slabe politične posledice, saj so med predlaganimi za čr 
tanje tudi taki, ki so pomagali partizanom in tudi sedaj pozitivno d 
lujejo. Obrnili so se na Načeta in se dogovorili za skupni sestanei 
vseh predsednikov in tajnikov ter sekretarjev K.O OF. 

Se nadalju: 
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PETOVIJA PREMAGALA 
NOVI ZAGREB 

Mlade igralke ptujske Petovije so se dokaj uspe-
Sno upirale prvo in drugo uvrščenima ekipama A 
republiške lige, vendar so bile kljub požrtvovalni 
igri Piškove in Jaušovčeve visoko poražene. Žal so 
v odločilnih trenutkih dekleta vse premalo psihi-
čno pripravljene, kar nedvomno vpliva na končne 

' ^ ' f t l R l J A - P E T O V I J A 7:2 - Udov ič -Cerne 
0-2, Majnik —Ban 0:2, Krois—Nišavič 0:2, Maj-
j,jj;'__Černe 0:2, Udovič—Nišavič 2:0, Jaušovec— 
Ban 0:2, Majnik —Nišavič 2:0, Jaušovec—Starec 
0-2 Udovič—Ban 0:2. 

V E S N A - Z A L O G : PETOVIJA 6:3 - P i š ek -
Rupar 0:2, Majnik —Lutman 2:1, Jaušovec—Čeli-
goj 1:2, U d o v i č - R u p a r 1:2, Pišek —Celigoj 0:2, 
Jaušovec—Lutman 1:2, Udovič—Celigoj 0:2, Jau-

Rupar 2:1, Pišek —Purič 2:0. 
Starejše k lubske so igralke pa so se v medrepu-

bliški ligi — z a h o d v prvem srečanju u s p e š n o upi-

NAMIZNI TENIS 
rala proti Marathonu (Zagreb), povratniku iz L li-
ge, in z veliko borbenosti izgubile s 7:2. Posamični 
izidi so bili naslednji: Novak—Jovičič 0:2, Džan-
kič—Borkovič 2:l,Sinič—Ozimec 2:0, Džankič— 
Jovičič 0:2, Novak—Ozimec 0:2, Sinič—Borkovič 
0:2, Džankič-Ozimec 0:2, Sinič-Jovičič 0:2, No-
vak—Borkovič 0:2. 

V drugem srečanju so Ptujčanke premagale NO-
VI ZAGREB s 7:2. Novakova je šele v tretjem setu 
klonila proti Strukarjevi, prav tako pa je Siničeva 
izgubila proti Širolovi. Džankičeva je z odlično 
igro premagala Zejnelovičevo, Strukarjevo in Širo-
lovo, Novakova je premagala Širolovo in Zejnelo-
vičevo, Siničeva pa Zejnelovičevo in Strukarjevo. 

anc 

Odstop 
vodstva 
Aluminija 

Pred novim letom so v nogomet-
nem klubu Aluminij izvedli letni ob-
čni zbor. Slab položaj članske ekipe, 
je bil vzrok za precej burno srečanje 
članov in privržencev Aluminija. Po 
številnih očitkih na račun strokovne-
ga in organizacijskega dela v klubu je 
prišlo do odločitve, ki je bila malce 
napovedana ali pa so jo nekateri pri-
čakovali in želeli — ključni možje 
Aluminija na čelu s predsednikom in 
trenerjem moštva so odstopili. Tako 
so vodenje republiškega ligaša prev-
zeli v večini novi ljudje. Upamo, da 
bo v Aluminiju šlo na bolje, saj ima 
moštvo v spomladanskem delu veliko 
možnosti za obstanek v ligi. Namreč, 
zaostanek ni velik, razpored pa zelo 
ugoden. O spremembah v Aluminiju 
bomo še poročali. 

1. k. 

25 let judo kluba Drava Ptuj 
(1. nadaljevanje) 

Začetki juda v Ptuju segajo v šestdeseto le-
to, ko je prvi trener Simo Kager pričel s teča-
jem juda. V tečaj se je takrat vpisalo 56 tečaj-
nikov, med njimi je bilo tudi šest žensk. Raz-
mere za trening so bile v tistem času izredno 
slabe. Tehniko juda so vadili na starih blazi-
nah, ki so bile neprimerne, saj je hitro lahko 
prišlo do poškodb. Prvi javni nastop so imeli 
že v letu 1961, hkrati pa so pridno vadili za 
pasove, ki so jim jih podelili še istega leta. V 
tem obdobju je bil predsednik kluba Ivana 
Voda, odvetnik, ki je tragično preminil v pro-
metni nesreči. O prvih začetkih juda v Ptuju 
in o prvem trenerju Simonu Kogerju nisem 
nikjer zasledila veliko podatkov, vendar pa je 
znano, da so v tem obdobju delali zavzeto, za 
judo pa je vladal velik interes. Za Simonom 
Kagerjem je prevzel mesto trenerja Stanko 
Falun, ki je bil hkrati tudi tekmovalec. 

Judisti so že v letu 1963 pričeli z nastopa-
njem v 11. republiški ligi. Omenimo pri tem 
ekipo, ki je v tistem času nastopala: Cvetko 
V. Cvetko H., Galun, Vidovič, Klemene, Hr-
ga. Trener Stanko Galun je leta 1966 odšel v 
ZRN, kjer še danes trenira v enem izmed klu-
bov v Miinchnu. Prekaljenim borcem pa so 
se pridružili Breznik, Duh, Štebih, Satler in 
ostali. Trenersko delo so nadaljevali Viktor 
Cvetko, za njim pa so bili trenerji še Veis, 
Duh in Satler. 

Tekmovalci so si v tistem času morali ku-
povati kimone sami (kot zanimivost — kimo-
na je takrat stala dvesto din, danes pa stane 
kimona iz uvoza od osem do 16000 din), veli-
kokrat pa so morali sami prispevati denar, da 
so se lahko udeležili tekmovanj. Kljub temu 
so v letu 1968 dosegli enega največjih svojih 
uspehov — Milan Potočnik je bil tretji na re-
publiškem in tretji na državnem prvenstvu. 
Drago Duh pa tretji na republiškem in peti 
na državnem prvenstvu, seveda vsak v svoji 
kategoriji. 

V času, ko je prevzel vodstvo treningov 
Franc Stebih, so v klubu nadaljevali s stro-
kovnim delom in pri tem so tekmovalci dose-
gli nekatere vidne uspehe. Klub je osvojil pe-
to mesto v republiški ligi, borci, ki so nosili 
glavno breme v tistem času, pa so bili: Poto-
čnik, Veber, Štebih, Satler, Breznik, Duh, 
Emeršič, Vindiš, ob njih pa so se že razvijali 
tekmovalci, ki so v poznejših letih postali ste-
ber ptujske ekipe: Lozinšek, Čuš, Vidovič, 
Murko . . . 

V tem obdobju delovanja kluba se je z za-
vzetim delom izkazal dolgoletni predsednik 
Zvone Masten. Klub je poleg skrbi za športni 
razvoj svojih članov posvečal veliko pozor-
nost tudi vzgoji svojega članstva. Judo klub 
je takrat med prvimi prispeval denarno po-
moč prizadetim ob potresu v Posočju leta 
1977. 

Judoiste je večkrat pestilo pomanjkanje ča-
sa in prostora za vadbo, vendar pa so uspehi 
kljub temu bili dobri, saj so na tekmovanjih 
pokazali vedno več znanja in spretnosti. 

Ker so veliko pozornosti posvečali posa-
meznikom, posebej pa še mladim judoistom, 
so ti tudi kmalu pokazali svoje znanje. Uspe-
hi v mlajših starostnih kategorijah so postali 
kontinuiteta. Pri delu z mlajšimi in začetniki 
sta se izkazala Vindiš in Nasko. 

Tudi starejši borci so na republiških prven-
stvih redno osvojili kolajne. Med njimi so bi-
li: Čuš, Murko, Firbas, Mernik, Letonja, 
Tajhman, Nasko, Požar, Lozinšek . . . 

Danes združuje klub v svojih vrstah okrog 
100 članov, od katerih jih redno vadi 70 — 
dve pionirski vrsti (Gorišnica, Ptuj), mladin-
ska ekipa in članska ekipa. V letošnjem letu 
so tekmovalci dosegli izjemne uspehe in s 
tem judo klub Drava uvrstili med najuspeš-
nejše športne panoge v občini. Pionirska eki-
pa je osvojila naslov ekipnega republiškega 
prvaka ter tri prva mesta na republiškem pr-
venstvu. Mlajši mladinci so bili ekipno drugi. 

dvema pa je uspelo osvojiti naslov republi-
škega prvaka. Tudi med starejšimi mladinci 
in člani imajo več nosilcev kolajn z republi-
škega prvenstva, dva člana pa sta uvrščena 
med perspektivne športnike SRS. En mladi-
nec in en član sta člana republiške reprezen-
tance. Članska ekipa se v republiški ligi bori 
za vrh in bo skoraj gotovo izboljšala najbolj-
šo dosedanjo uvrstitev Ptujčanov. V ekipi 
tekrnujejo: Krepek, Mernik, Vidovič, Čuš, 
Lozinšek, Štebih, Letonja, Murko in osta-
li . . . 

Strokovno delo v klubu vodijo trenerji Na-
sko, Emeršič, Vindiš, Cuš, za nemoteno delo 
kluba pa skrbi prizadevni izvršni odbor, nje-
gov predsednik pa je Vlado Cuš. 

V klubu želijo, da bi pridobili čimveč čla-
nov k judu, vsakemu posamezniku pa bi radi 
zagotovili pogoje, da bo lahko dosegel opti-
malne rezultate. Želje in cilji pa so tudi veli-
ko strokovnega dela in primerni materialni 
pogoji, predvsem pa pridobiti širši krog pu-
blike, ki jo je judo v občini že imel. 

V petindvajsetletnem delovanju je šlo sko-
zi vrste kluba preko 1000 članov, kar potrju-
je, da ima judo kot športna panoga veliko 
privržencev tudi v naši občini. Poleg množi-
čnosti je nekaterim posameznikom uspelo 
doseči zelo dobre rezultate, ti pa bi bili goto-
vo še večji, če se klub ne bi ubadal s slabimi 
finančnimi možnostmi in z zelo slabimi po-
goji za trening. V tem času so namreč osem-
krat menjali vadbene prostore. 

Veliko jih je pomagalo, da so v klubu kljub 
temu lahko uspešno delali, nekatere sem 
omenila, iie smemo pa pozabiti na številne 
posameznike, ki so prav tako prispevali veli-
ko truda, vendar jih v tem članku nisem ome-
nila delno zaradi omejenega prostora pa tudi 
zato, ker je kronologija dela ene najstarejših 
telesnokulturnih organizacij v občini zelo po-
manjkljiva. Zato pa naprošam stare judiste, 
da s svojimi prispevki prispevajo k osvetlitvi 
delovanja Judo kluba Drava Ptuj. 

(nadaljevanje sledi) 
M. S. 

KOŠARKA 
«r 

Poraz v Storah 
v soboto so odigrali redno kolo v republiški košarkarskih ligah. 

Člani košarkarskega kluba Ptuj, ki nastopajo v vzhodni skupini druge 
relige, so gostovali v Štorah, pri vodilni ekipi lige — domačem Kovi-
narju. Tekmo so dobili domačini z 81:71, vendar po ogorčenem boju. 
Ptujčani so namreč večji del prvega in tudi drugega polčasa vodili, 
vendar so srečanje izgubili zaradi nekoliko slabše igre v obrambi v 
ključnih trenutkih srečanja. Koše za Ptuj so dosegli: Robert Kotnik 
24, Vlah 14, Damiš 12, Marčič 8, Miran Kotnik 7 in Beranič 4. 

V soboto se bodo Ptujčani v Mladiki pomerili s Pomurjem iz 
Murske Sobote. Srečanje se bo pričelo ob 18. uri. Dekleta so nastopi-
la v Cerknici, vendar do zaključka redakcije rezultata nismo prejeli. 

I. Z. 

Novoletni turnir 
v malem nogometu 

v četrtek in petek, 2. in 3. januarja so člani društva nogometnih 
trenerjev in ZTKO F^uj organizirali in uspešno izvedli prvi turnir v 
malem nogometu v letu 1986. Turni r je potekal v športni hali Mladi-
ka, kjer so si lahko gledalci ogledali zanimiva in fer srečanja, saj je ve-
čina ekip pokazala izjemno znanje te vrste športa oziroma igranja. Se-
veda pa so bile med njimi tudi ekipe, ki so s tem turnirjem pričele pre-
bijati led in se bodo v prihodnosti lahko potegovale za najvišje uvrsti-
tve na takšnih turnirjih. Na turnirju je sodelovalo rekordno število 
ekip in sicer kar petintrideset iz severovzhodne Slovenije. 

Zmagovalec turnirja je postala ekipa Želve iz Apač pri Gornji 
Radgoni, drugo mesto je osvojila ekipa VGP Ptuj in tretje Klub-13 iz 
Hajdoš. Vse tri ekipe so prejele pokale v trajno last. Sledijo ekipe Bi-
stro Julija-Tarok, ki je prejela pokal kot najbolj priljubljena ekipa ob-
činstva, TVD Ivanjkovci je prejela nagrado za najbolj Fair-play, Digi-
tron Destrnik pa je prejela pokal kot zadnje uvrščena ekipa. 

Najboljši strelec turnirja je Drago Vršič (Želve) z 12 goli, najboljši 
golman pa Ivan Muršec (Klub-13), oba sta prejela pokala v trajno 
last. ZB 
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Nov higienski 
objekt 

Delavci Obdravskega zavoda 
za veterinarstvo in živinorejo \ 
Ptuju so pred novoletnimi praz-
niki, v petek 27. decembra, na 
slovesnosti predali namenu nov . 
higienski objekt za patoanatom^ 
sko diagnostiko kužnih in drugih 
bolezni živali. S tem so uresničili 
skoraj 30-letna prizadevanja ve-
terinarjev, ki so do sedaj delali 
skoraj pod nemogočimi pogoji, 
največkrat pod milim nebom ob 
domačiji higienika. 

Vodstvo zavoda je skupaj z 
občinsko veterinarsko inšpekcijo 
že pred 25 leti iskalo primerno 
lokacijo za ta prepotreben ob-
jekt, ki bi moral biti dislociran in 
izoliran. Kot je na slovesnosti 
povedal direktor tozda Veteri-
narstvo magister Franc Samoj-
lenko, so se po več neuspelih po-
skusih na. predlog pokojnega di-
rektorja Vladimirja Vrečka pred 
tremi leti odločili, da žrtvujejo za 
novogradnjo del svojega zemljiš-
ča v neposredni bližini zavoda. 
Po letu dni so uredili tudi denar-

ne težave, saj je občinska skup-
ščina sprejela odlok o organiza-
ciji in novem načinu financiranja 
veterinarsko higienske službe, 
kar je razbremenilo občinski pro-
račun, saj so se začela sredstva 
zbirati od vseh tistih, ki to službo 
potrebujejo. Ker je kljub temu 
bila lastna investicijska sposob-
nost za novogradnjo še prenizka, 
so s pomočjo republiške veteri-
narske uprave in Zavarovalne 
skupnosti Triglav uspeli zbrati 
dovolj denarja in kmalu začeli s 
pripravljalnimi deli. Gradnjo no-
vega higienskega objekta so zau-
pali Obrtni zadrugi Prlekija iz 
Ljutomera, projekt pa so izdelali 
v Projekta inženiringu v F^uju. 

Higienski objekt ima 230 kva-
dratnih metrov koristne površi-
ne. Poleg secirnice za velike in 
male živali ima še hladilnico za 
skladiščenje kadavrov pred sek-
cijo, hladilnico s kontejnerji za 
že secirane živali, prostor za pri-
pravo vzorcev in pakiranje, pro-
stor za sterilizacijo opreme in 

materiala, skladišče za dezinfek-
cijska sredstva, garderobne pro-
store in sanitarije, izolirnice za 
kužno sumljive živali, garažne 
prostore ter ustrezne pisarniške 
prostore. 

Prostor je dostopen prek dezo-
bariere, je ograjen, v kratkem pa 
bo ločen od ostalih objektov tudi 
z drevesno pregrado. 

Gradbena dela za novi higien-
ski objekt so veljala 13,3 milijo-

na, za opremo pa so do sedaj od-
šteli že 3,2 milijona, tako da je 
skupna vrednost novega objekta 
16,5 milijona. 

Po tem, ko so delavci Zavoda 
objekt svečano predali namenu, 
so si njegove prostore ogledali 
številni gostje in predstavniki 
družbeno političnih organizacij 
ter SO F^uj, v kratkem pa bodo 
higienski objekt začeli tudi red-
no uporabljati. 

M. Ozmec 

Nov higienski objekt je v neposredni bližini Obdravskega zavoda v Ptu-
ju. 

S PORODNEGA ODDELKA 

Končali in začeli 
smo z dekleti 

Na porodnem oddelku ptujske bolnišnice v najdaljši noči niso 
imeli veliko dela. Na silvestrsko noč so dežurno ekipo sestavljali: 
zdravnik dr. Franc Strojnik, medicinski sestri Milica Kolarič in Ivica 
Plajnšek ter babici Brigita Vurcer in Darinka Vuk, ki je povedala: 

»Zadnji dan leta 1985, torej 31. decembra smo imeli le dva poro-
da ; zadnja je rodila ob 21.10 Marica Rozinger in sicer punčko. Potem 
nismo imeli dela vso noč, tako da smo lahko tudi mi nazdravili in si 
zaželeli opolnoči srečno novo leto. Prvega januarja 1986 smo imeli pr-
vi porod šele ob 14. uri. Srečna mamica je postala Ida Horvat iz Potr-
čeve 48 v Ptuju, ki je rodila deklico, težko 3,3 kg in dolgo 50 cm. Na-
slednji porod, torej drugi v letošnjem letu, smo imeli šele ob 17.40, ko 
je Antonija Kidrič iz Grdine 7 pri Stopercah rodila dečka, težkega 
2,9 kg in dolgega 51 cm.« 

Koliko porodov pa ste imeli v letu 1985? 
»V porodni knjigi je vpisanih 1.240 porodov, med novorojenčki 

pa so prevladovale deklice. Po podatkih iz porodnih knjig prejšnjih 
let v ptujski bolnišnici število porodov iz leta v leto pada. Družine se 
v poprečju odločajo največ še za dva otroka. Vse kaže, da se padec 
standarda tudi tu precej pozna . . . « —OM 

Srečni mamici Ida Horvat s prvo deklico (levo) in Antonija Kidrič s pr-
vim letošnjim dečkom (v sredini), skupaj z babico Darinko Vuk, ki je 
novorenčkom pomagala na ta svet. Foto: M. Ozmec 

25 let srečanj bratstva in prijateljstva 
Na pragu srebrnega jubileja srečanj brat-

stva in pnjateljstva ze 12 občm SR Hrvatske 
in SR Slovenije je bila zaključna slovesnost 
24. srečanj 27. decembra v Krapini. Poudariti 
je potrebno, da je bila prav občina Krapina 
nosilka aktivnosti srečanj v letu, ko smo 
praznovali pomembne jubileje, 40-letnico 
zmage nad fašizmom, 35-letnico delavskega 
samoupravljanja in 25-letnico začetkov orga-
niziranih srečanj bratstva in prijateljstva, ka-
terih temeljni k a m e n j e bil postavljen 16. sep-
tembra 1951 v F*tuju. 

Skozi 24 let sodelovanja, najprej treh, se-
da j pa že 12 hrvaških in slovenslcih občin, se 
razvija in utrjuje prijateljstvo, bratstvo in 
enotnost, kot vsakdanja praksa realizacije 
najplemenitejše misli in prizadevanj tovariša 
Tita. 

Doseženi uspehi so rezultat dolgoletnega 
dela mnogih sindikalnih aktivistov, katerim 
gre zahvala, da se sodelovanje bratskih občin 
potr juje in utrjuje na vseh področj ih. Delavci 
ga s ponosom in zadovoljstvom sprejemajo, 
saj je to sodelovanje delavcev. Prav delavci 
in sindikati vseh sodelujočih občin so se 
odločili, da v jubilejnem letu 1986, ko praz-
nujemo 25 let sodelovanja, sprejmejo med 
sodelujoče občine tudi Klanjec s Kumrov-
c t m — rojstnim krajem tovariša Tita. 

V letu 1985 je bila največja skrb posvečena 
povezovanju na p o d r o a u ekonomsko proiz-
vodnega sodelovanja. F^ovezovanje je dose-

glo vidne uspehe, kar dokazuje vsem| ki sma-
trajo, da je sodelovanje le formalizem, da so 
na krivi poti. Z vključevanjem izvršnih svetov 
skupščin sodelujočih občin, komitejev za pla-
niranje, organizacij združenega dela in kra-
jevnih skupnosti je dosežena nova kvaliteta 
povezovanja. Potrebno pa je izpostaviti dej-
stvo, da še niso dovolj izKoriščene dane mož-
nosti poslovnega povezovanja OZD, čeravno 
je to bila prednostna naloga 24. srečanj. Kre-
pitev tega področja sodelovanja je pomemb-
na naloga nosilca 25. srečani, to je občine 
Šmarje pri Jelšah in še zlasti aktivnosti odbo-
ra za družbeno-ekonomske odnose sodelujo-
čih občin. 

Naivečji uspehi so bili doseženi na področ-
ju kulturnih srečanj od revij revolucionarne 
pesmi, mladinskih pevskih zborov osnovnih 
sol, v katerih je sodelovalo 700 učencev iz 
vseh občin, do revij pihalnih godb, tedna kaj-
kavske kulture, raznih razstav, srečanj delav-
cev likovnikov, kniiževnih ustvarjalcev, po-
svetovanj in mnogih drugih aktivnosti. 

V F>tum je bila organizirana »okrogla mi-
za« ob 25-ietnici na temo Srečanja bratstva 
in prijateljstva^ kjer je odločeno, da se izda 
jubilejna publikacija z zgodovinskim prika-
zom bratskih srečanj. 

Uspešno je sodelovanje mladih, ki so med 
drugim sodelovali na mladinski delovni akci-
ji »Vranje 85« v brigadi Bratstvo — prijatelj-
stvo. 

Pomembna je bila 8. medrepubliška vaja 

enot in štabov civilne zaščite vseh sodelujo-
čih občin v Varaždinu in proslava 110-letnice 
Gasilskega društva Krapina. 

Vse te in mnoge druge so delavci in občani 
lahko spremljali prek sredstev obveščanja, za 
kar je skrbel odbor za obveščanje bratskih 
občin. V tem času pa je v pripravi bilten 24. 
srečanj, ki bo prinesel celovit prikaz aktivno-
sti skozi leta. 

Po pregledu opravljenih aktivnosti 24. sre-
čanj so najprizadevnejšim dolgoletnim akti-
vistom podelili zlate plakete, plakete in listi-
ne, za prizadevno delo v letu 1985 pa je Ob-
činski sindikalni svet Krapina podelil se svo-
ja priznanja. Posebno priznanje za prizade-
vno delo je prejel Feliks Bagar, sekretar Ko-
o r d i n a c i j s k i odbora za sodelovanje brat-
skih občin ^ Hrvatske in SR Slovenije (se-
znam dobitnikov je bil objavljen v prejšnji 
številki Tednika). 

Sledil je svečan podpis listine o sprejemu 
občine Klanjec v sodelovanje bratskih občin. 
Za tem p a je bila opravljena primopredaja 
spominskega stola — simbola domicila sre-
čanj bratstva in prijateljstva. V imenu OS 
ZSS Šmarje pri Jelšan ga je prevzel predsed-
nik Zlatko I4ohlnjec in s tem sprejel odgo-
vornost za organizacijo aktivnosti jubilejnih 
25. srečanj bratstva in prijateljstva 13. občin 
Hrvaške in Slovenije. 

Svečanost so zaključili z bogatim kultur-
nim programom K U D »Ilirci« iz Krapine. 

Praznovanje dedka Mraza 
v ptujskih KS 

Veselih prazničnih dni je konec in pričelo se je n o v o , trdo 
d e l o v n o obdobje . Praznične dni pa seveda najbolj pogrešajo 
otroci , saj so prav v teh dneh doživel i m n o g o prijetnih trenu-
tkov. M e d drugimi j ih je razveselil tudi dedek Mraz. 

Kljub njegovi skromnost i so ga naši najmlajši z vese l jem 
pričakali v svoji krajevni skupnost i . D e d e k Mraz v krajevnih 
skupnost ih mesta Ptuj bi seveda lahko bil ve l iko bogatejši , če 
nekatere de lovne organizacije ne bi organizirale svojih prire-
ditev in bi se d o s l e o n e j e držale skupnega dogovora ter naka-
zova le sredstva, ki se za ta namen zbirajo p o p o s e b n e m satno-
upravnem sporazumu pri Občinski zvezi prijateljev mladine 
Ptuj. N a ta način b o olajšali de lo organizatorjem, hkrati pa bi 
bili malčki staršev, ki n i so zapos leni , v enakopravnejšem po-
ložaju in bogateje obdarjeni . 

Prireditve v p o s a m e z n i h krajevnih skupnost ih so poteka-
le brez večjih zapetljajev. Posebna zahvala gre Vzgojno var-
stveni o r g a n i z a ^ i P t ^ ter pionirjem in vodstvu o s n o v n i h šol 
Frai\c Osoinik, T o n e Znidarič, Ivan Spo lenak in Olga Megl ič , 
ki so se ze lo potrudil i in pripravili pestre programe. 

V vel iko p o m o č so nam priskočili tudi u ^ n c i omenjen ih 
šol z izde lavo novo le tn ih čestitk za starejše občane . 

Takega sode lovanja s m o ze lo vesel i , zato se m o r a m o še 
naprej oprijemati izreka »v slogi je m o č « in naše sode lovanje 
utrditi. Skupne s lužbe krajevnih skupnost i mesta Ptuj 

Dve eksploziji v talilnih 
Dfičeh 

v silvesterski noči, točneje pet-
najst minut po polnoči 1. januar-
ja 1986 je prišlo do eksplozije v 
eni izmed talilnih peči v novi li-
varni TGA Kidričevo. Kot so 
ugotovili miličniki, je posluževa-
lec peči z viličarjem pripeljal k 
peči nekaj kosov odpadnega alu-
minija ter ga položil k odprtini, 
da bi se posušil. Med sušenjem 
je nekaj kosov aluminija padlo v 
peč, pri čemer je prišlo- do raz-
meroma močne eksplozije, saj je 
peč delno uničilo, v proizvodni 
dvorani pa so popokale šipe. Po-
škodovanih na srečo ni bilo, ma-
terialno škodo pa so ocenili na 
okoli 200 tisočakov. 

Močnejša eksplozija pa je od-
jeknila v četrtek, 2. januarja , ob 
7.40, prav tako v novi livarni, 
vendar v drugi peči. Delavec-vili-
čarist je pri kontroli peči ugoto-
vil, da je med aluminijasto talino 
premalo železa, zato je z dvoriš-
ča pripeljal dva železna bloka, 
težka po 250 kg. Ker sta bila mo-
kra in blatna, ju je položil blizu 
odprt ine peči, da bi se osušila in 

segrela. Medtem je železni blok 
zdrsnil v peč. Ko je viličarist to 
opazil, je skočil z viličarja v 
stran, vendar je po dveh zapo-
rednih eksplozijah vseeno dobil 
opekline po nogi, saj je iz peči 
brizgnilo okoli tisoč kilogramov 
razbeljenega aluminija. Gmotno 
škodo ocenjujejo na okoli 1,5 mi-
lijona dinarjev. 

-OM 

Tudi pri obrestih 
se pozna inflacija 

v ponede l jek so pričeli v bankah s pripisovanjem obresti 
in j ih b o d o pripisovali skozi vse leto. Tako ne b o m o p o nepo-
trebnem delal i gneče , da bi nam vpisali obresti , saj so to v 
bankah opravili že s prvim januarjem letos. Občani , ki preje-
tfiajo osebni d o h o d e k na hranilne knjužice, b o d o s prvim 
o s e b n i m d o h o d k o m za letos prejeli tudi znesek obresti. Tako 
b o nalog za vpis prvega o s e b n e g a d o h o d k a v tem letu sesta-
vljen iz dveh de lov : prvi del bo osebni d o h o d e k , drugi del pa 
obresti . 

Obresti p o dinarskih hranilnih v logah za leto 1985 znaša-
j o 248 mi l i jonov dinarjev, kar je za 133 odstotkov več kot pri-
pis obresti za leto 1984- Dinarske obresti o d deviznih v log pa 
79 mi l i jonov dinarjev in j ih b o d o o b č a n o m pripisali na zahte-
vani račun oz iroma knjižico (o tem so se odloči l i z zahtevkom 
o prenosu dinarskih obresti). 

Tisti, ki se o prenosu še niso odloči l i , lahko ob katerem-
koli času obiščejo bančne likvidature, kjer j im b o d o opravili 
prenos na knjižico ali tekoči račun ali pa j im b o d o v gotovini 
izplačali ustrezni znesek pripisanih obresti. 

M G 

Mladi judoisti znova prvi 
v počast i tev praznika obč ine je bil v Slovenski Bistrici 

tradicionalni nas top judois tov za Memoria l Pohorskega bata-
ljona. M e d 120 tekmovalc i so bili tudi mladi judoist i Drave iz 
Gorišnice . Z n o v a so se odrezali od l i čno , saj so m e d pionirji 
dosegl i del i tev prvega mesta z Jesenicami, premagali pa so 
takšne klube kot so Impol , Branik in Murska Sobota . Po za-
slugi mladih iz Gorišnice je Drava v skupni uvrstitvi m e m o -
riala na drugem mestu za d o m a č i m I m p o l o m . Prvi mesti sta 
doseg la Damjan Petek v kategoriji do 38 ki logramov in Jože 
Marin v kategoriji prek 58 ki logramov, drugo mesto Rajko 
Muršič in Miran Plošenjak, Ljubo Feguš pa je bil tretji. 

1. k. 

Med novoletnimi prazniki je 
bilo na območju postaje milice 
F*tuj in oddelkov razmeroma mir-
no. Na naših cestah so se zgodile 
le tri prometne nesreče, v katerih 
sta bili dve osebi lažje poškodo-
vani, v verižnem trčenju na magi-
stralni cesti pa je bila povzroče-
na večja materialna škoda vse 
skupaj ocenjujejo na okoli 500 ti-
sočakov. 

Kot je povedal namestnik ko-
mandirja PM Ptuj Jože Hutinski, 

so miličniki na silvestrsko noč 
imeli nekaj dela zaradi kaljenja 
javnega reda in miru. Zaradi vi-
njenosti je prišlo do nekaj manj-
ših prepirov, v katerih je ena ose-
ba bila tudi lažje telesno poško-
dovana, vendar so vroče povzro-
čitelje kmalu ohladili. Manjše te-
žave so imeli tudi zaradi nepre-
vidne uporabe ognjenih igračk 
ali petard rta avtobusnem posta-
jališču v Ptuju, vendar poškodb 
zaradi tega ni bilo. 

Tudi na kirurškem oddelku 
ptujske bolnišnice niso imeli za-
radi novoletnih praznikov večjih 
težav. Kot je povedal dežurni 
zdravnik dr. Dušan Šebenik, so v 
silvestrski noči sicer imeli še ne-
kaj ambulantnih primerov manj-
ših poškodb — pa ne samo zara-
di vinjenosti, ampak tudi zaradi 
spolzkih pločnikov in cest. Na 
novega leta dan pa so imeli dela 
zelo malo, saj ta dan rednih ope-
racijskih posegov po navadi ne 
opravljajo, občani pa so verjetno 
po neprespani in vihravi noči do-
ma počivali. 

-OM 

Rodile so: 

Olga Novak, Ljutomer, Fulne-
ška 9 - Davida; Ida Dodlek, 
Domava 25 — dečka; Laura 
Streher, Sp. Hajdina 68 — Do-
nio; Milena Kostanjevec, Stojnci 
27 — deklico; Marta Gašparič, 
Ključarovci 6 — dečka; Vesna 
Milovanovič, Gregorčičev dr. 6 
— Ano; Vida Zadravec, Ormož, 
I*tujska 12/b — Tomaža; Jožica 
Kamenšek, Stoperce 74 — Nata-
lijo; Dragica Repec, Hajdoše 80 
— dečka; Zdenka Vnuk, Vodran^ 
ci 48 — Milana; Majda Mohor-
ko, Vodova 15 — deklico; Maj-
da Irgl, Vintarovci 49 — deklico; 
Darinka Lovrenčič, Grajenščak 
24 — dečka; Anica Rakuša, 
Obrež 7 — Simono; Ljudmila Li-
ponik, Markovci 23 — Janeza; 
Anica Novak, Ljutomer, Vogri-
čevci 15 — Aleša; Marija Rus, 
Arbeiterjeva 1 — Mateja; Marija 
Weingerl, Vrtnarska pot 4 — de-
klico; Ema Lež, Videm ob Ščav-
nici, Slaptinci 20 — Natali jo; Vi-
da Gčnc, Groharjeva pot 2 — 
Mojco; Božena Stajnko, Tomaž 
pri Ormožu 6 — Danijela; Cvet-
ka Pintar, Arbeiterjeva 5 — Ber-
narda; Melita Kikl, Breg 80 — 
Jasmino; Darinka Kosi, Hum 59 
— Andrejo; Martina Ganza, 
Gregorčičev dr. 9 — deklico; 
Dragica Žgeč, Arbeiterjeva 5 — 
Jana ; Danijela Podhostnik, Ul. 
1. maja 8 — Jemejo ; Marjana 
Panič, Ljutomer, Stročja vas 47 
— Dominika; Marjana Sitar, Ba-
rislovci 6 — dečka; Majda Simo-
nič, Janežovski vrh 48 — dekli-
co; Silvija Kostanjevec, Nova 
vas 9 — dečka. 

vrh 11 in Ida Pajnkihar, Rodni 
vrh 11. 

Poroke, 31. dec. 1985: 

Franc Gabrovec, Tržeč 38 in 
Anka Vidovič, Tržeč 38; Ivan 
Milošič, Dolane 3 in Olga Mur-
kovič, Muretinci 49 /a . 

Poroke, 4. Jan. 1986i 
Zdenko Vinkovič, Gajevci 2l 

in Ida Viher, Krčevina pri Ptuju 
81; Anton Horvat, Sakušak 62 in 
Marta Matjašič, Sakušak 62; 
Srečko Gregorec, Šempas 78 in 
Julka Janjič, Sempas 78. 

Umrli so: 

Marija Maroh, Stritarjeva pot 
7, roj. 1910, umrla 24. dec. 1985; 
Matilda Drobnič, Draženci 55, 
roj. 1912, umrla 25. dec. 1985; 
Marija Mahorič, Gomila 1, roj. 
1906, umrla 24. dec. 1985; Mari-
ja Krušič, Žetale 32, roj. 1914, 
umrla 24. dec. 1985; Viktor Pe-
temik, Volkmerjeva 5, roj. 1940, 
umrl 26. dec. 1985; Elizabeta 
Dominko, Hajdoše 63, roj. 1916, 
umrla 27. dec. 1985; Marija 
Vajngerl, Velika Nedelja 20, roj. 
1907 umrla 29. dec. 1985; Anto-
nija Cuček, Trnovska vas 48, roj. 
1909, umrla 29. dec. 1985; Janez 
Selinšek, Janški vrh 63, roj. 1911, 
umrl 30. dec. 1985; Marija Posa-
vec, Trgovišče 1, roj. ^899, umrla 
31. dec. 1985; Mihael Surina, 
Slovenski trg 11, roj. 1908, umrl 
3. jan. 1986; Antonija Kranjc, 
Cvetkov trg 2, roj. 1896, umrla 4. 
jan. 1986; Alojzija Sprah, Dom 
upokojencev I*tuj, roj. 1906, umr-
la 4. jan. 1986. 

Poroke, 28. dec. 1985: 
Ahmed Hannane, Cesta Olge 

Meglič 31 in Zofija Potočnik, Zi-
herlova pl. 14; Bojan Miško, Ce-
sta kurirjev NOV 25 in Brigita 
Kranjc, Pleterje 26; Franc Sku-
hala, Zamušani 53/b in Erika 
Meško, Zamušani 53 /b ; Franc 
Kokot, Gorenjski vrh 29 in Da-
rinka Pungračič, Turški vrh 105; 
Igor Fekonja, Kvedrova 4 in He-
lena Žižek, Kokolova 2; Janez 
Kozel, Sp. Korena 83 in Irena 
Večemik, Sp. Duplek ,89/a; Mar-
ko Rajh, Ziherlova pl. 8 in Ivana 
Vilfan, Trstenjakova 9; Slavko 
Ljubeč, Nova vas pri Markovcih 
77 /a in Majda Mlinarič, Nova 
vas pri Markovcih 76; Srečko 
Emeršič, Ziherlova pl. 10 in Ve-
ronika Vajda, Ziherlova pl. 10; 
Marjan Pongračič, Potrčeva 50 /a 
in Marica Povše, Jiršovci 38; 
Slavko Arklinič, Stojnci 50 in 
Matilda Lovrenko, Nova vas pri 
Markovcih 39; Franc Vrbančič, 
Prvenci 6 / b in Dragica Kolarič, 
Prvenci 6 / b ; Jožef Volgemut, 
Rjavci 20 in Marica Zadravec, 
Rjavci 20; Albin Jerenec, Rodni 

TEDNIK 
Izdaja zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO — TED-
NIK 62250 Ptuj, Vošnjakova 5, 
poštni predal 99. Ureja uredniški 
kolegij, ki ga sestavljajo vsi no-
vinarji zavoda, direktor in glavni 
urednik Franc Lačen, odgovorni 
urednik Ludvik Kotar, tehnični 
urednik Štefan Pušnik, novinarji: 
Jože Bračič, Ivo Ciani, Nevenka 
Dobljekar, Franc Fideršek, Maj-
da Goznik, Martin Ozmec In 
Marjan Šneberger^Uredništvo in 
uprava Radio — Tednik, telefon 
(062) 771-261 in 771-226. Celo-
letna naročnina znaša 2000 di-
narjev, za tujino 3200 dinarjev. 
Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-31023. Tiska ČGP Ve-
čer Maribor. Na podlagi zakona 
o obdavčevanju proizvodov in 
storitev v prometu je TEDNIK 
uvrščen med proizvode, za kate-
re se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov. 


